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مدیرعا مل گروه صنعتی ایران خودرو  خبرداد

جایگزینی 40 هزارمین تاکسی فرسوده 
با محصولات ایران خودرو 

مراسم جایگزینی 40 هزارمین دستگاه تاکسی فرسوده با سمند و پژو 405 در طرح 
کلید به کلید برگزار شد.

مدیرعا مل گروه صنعتی ایران خودرو در این مراسم، جایگزینی خودروهای فرسوده 
را رسالت و تعهد ایران خودرو در مقوله مسئولیت های اجتماعی دانست و تاکید کرد:  
دستیابی به سیاست های اقتصاد مقاومتی با انسان سالم،  جامعه سالم و محیط زیست 

سالم محقق می شود.  
هاشم یکه زارع با بیان اینکه ایران خودرو به صورت داوطلبانه در اجرای طرح 
جایگزینی 90 هزار دستگاه تاکسی فرسوده اعلام آمادگی کرده  است ، گفت : برای 
رفاه حال تاکسی داران 20 میلیون تسهیلات با بهره 16 درصد درنظر گرفته شد که 
ایران خودرو براساس مسئولیت اجتماعی خود، 6 درصد تفاوت سود بانکی را برعهده 

گرفت تا رضایتمندی این قشر زحمتکش را جلب کند. 
وی اجرای طرح جایگزینی را موفق توصیف و ضمن اعلام ثبت نام 63 هزار نفر 
متقاضی گفت: از ابتدای اجرای طرح تاکنون 40 هزار تاکسی جایگزین شده است.  

یکه زارع کوتاه بودن فرآینده تعویض تاکسی فرسوده را از ویژگی های مهم این طرح 
اعلام کرد و افزود: قبلا فرآیند تعویض و نوسازی خودرو یک تا دوماه زمان دربر می 
گرفت اما در این طرح، تاکسی داران همزمان با تحویل تاکسی فرسوده در بازه زمانی 
یک ساعته می توانند تاکسی جدید خود را تحویل بگیرند که این موضوع موجب 

رضایتمندی بالای تاکسی داران شده است.  
مدیر عامل گروه صنعتی ایران خودرو با اشاره به تغییر چهره شهرها با تردد 
تاکسی های نو گفت : در تهران  10 هزار و 900 متقاضی برای تعویض تاکسی ثبت 
نام کرده اند که تاکنون حدود 9 هزار و 500 دستگاه تاکسی تحویل شده است و اجرای 

طرح در تهران به زودی به اتمام خواهد رسید. 
وی افزود: در دیگر استان ها نیز 30 هزار و 500 تاکسی فرسوده جایگزین و نوسازی 

شده است. 
یکه زارع ادامه داد : در 315 شهر کشور درحال اجرای طرح هستیم،  در برخی مانند 
اسفراین، گچسار و دیواندره تحویل تاکسی های نو به اتمام رسیده است و در برخی 

دیگر نیز ادامه دارد. 
یکه زارع بیشترین آمار ثبت نامی را در کلانشهرهای تهران، تبریز، مشهد، کرج، 
شهریار، قم، شیراز، کرمانشاه، اصفهان و قزوین اعلام کرد و گفت: به طور میانگین 5 
تا 10 درصد از تعهد ایران خودرو در شهرهای مختلف باقی مانده که درحال انجام 

آن هستیم. 
  وی از سازمان ها و نهادهایی که در اجرای این طرح مشوق و همراه ایران خودرو 
بودند تقدیر و تشکر کرد و گفت :  سازمان مدیریت و برنامه ریزی، وزارت صنعت، 
ریاست جمهوری، سازمان حفاظت محیط زیست،  وزارت کشور، ستاد حمل و نقل 
سوخت، وزارت کشور،  اتحادیه تاکسی رانی کشور، بانک های ملت،  تجارت و پارسیان 
و دیگر نهادهای مرتبط در این مسیر همراه و در موفقیت ایران خودرو اثرگذار بوده اند. 
منافع حاصل از کاهش مصرف سوخت در قالب جایگزینی40 هزار تاکسی فرسوده 
ازآغاز اجرای طرح تا کنون و بر مبنای قیمت های جهانی در حدود 1510 میلیارد 

ریال بوده است. 
همچنین کاهش مصرف 28 میلیون لیتر بنزین،52 میلیون متر مکعب گاز، کاهش 
ارزبری، افزایش اشتغال، بهبود عملکرد خودروها، ارتقاء ضریب ایمنی خودروها در 
راستای ارتقا بر اساس استانداردهای اجباری،کاهش 96 هزار تنی آلاینده ها شامل 
مونوکسید کربن، هیدرو کربن ها و اکسیدهای نیتروژن از محاسن این طرح ملی به 

شمار می آید.  
در  این مراسم جایگزینی چهل هزارمین تاکسی فرسوده معاون اجرایی رییس 
جمهور، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، وزیر صنعت،  معدن و تجارت، رئیس 
کمیسیون صنایع مجلس شورای اسلامی، رئیس پلیس راهور ناجا و رئیس کمیسیون 
کشاورزی، معاون توسعه امور تولیدی سازمان برنامه بودجه و جمعی از مدیران ارشد 

کشور حضور داشتند.

مدیرعامل بانک تجارت  خبرداد

ثبت شکایت بانک تجارت
 در دادگاه اتحادیه اروپا

مدیرعامل بانک تجارت از ثبت شکایت در دادگاه اتحادیه اروپا برای مطالبه خسارت 
تحریم ها خبر داد.

به گزارش روابط عمومی بانک تجارت ، محمدابراهیم مقدم گفت : پس از اثبات 
حقانیت بانک تجارت و لغو تحریم های اعمال شده در مراجع قضایی اتحادیه اروپا، 
بانک تجارت با همکاری موسسات حسابرسی خبره بین المللی ، فرآیند ارزیابی و 
برآورد خسارت وارده ناشی از تحریم ها را مطابق با استانداردها و رویه های بین 

المللی آغاز کرد.
 وی افزود : خوشبختانه با اتمام این فرآیند و گردآوری مدارک و اسناد لازم ، موفق 
شدیم شکایت مربوط به مطالبه خسارات وارده به بانک تجارت در پی تحریم های 
اتحادیه اروپا را روز دوشنبه چهارم بهمن ماه در مراجع قضایی این اتحادیه به ثبت 
برسانیم. مدیرعامل بانک تجارت با اشاره به سابقه اقدامات بانک تجارت در قبال تحریم 
های اتحادیه اروپا گفت : به واسطه اعمال این تحریم های غیرمنصفانه که از دی ماه 
سال 1390 آغاز شد ، خسارت مستقیم و غیرمستقیم زیادی به بانک تجارت و دیگر 
بانکهای ایرانی مشمول تحریم ها وارد آمد که از آن جمله می توان به خسارات ناشی 
از مسدود کردن منابع موجود در حسابهای بانک و کاهش قابل ملاحظه درآمدهای 

ناشی از عملیات ارزی اشاره کرد.
 وی افزود: در مقطع مذکور، هیئت مدیره وقت بانک تجارت اقدامات لازم برای لغو 
این تحریم های غیرقانونی را با هدف صیانت از منافع مشتریان و سهامداران بانک آغاز 
کرده و با بهره گیری از یک تیم حقوقی متخصص در دعاوی تجاری بین المللی اقدام 

به تشکیل پرونده در مراجع قضایی مورد تائید اتحادیه اروپا کرده بود.
مقدم یادآور شد طرح دعوای بانک تجارت در دادگاه اتحادیه اروپا مستلزم برگزاری 
صدها ساعت جلسه کارشناسی با متخصصان و مشاوران حقوقی داخلی و خارجی و 
وکلای بانک در این پرونده و ترجمه و ارائه هزاران صفحه از اسناد و مدارک فعالیتهای 

بانک بوده است. 
 وی تاکید کرد : به سهامداران و مشتریان ارجمند بانک این اطمینان را می دهیم 
که بانک تجارت برای صیانت از منافع به حق آنان روند قضایی مطالبه خسارات وارده 
ناشی از تحریم ها را با استفاده از تمام ظرفیتهای تخصصی و قانونی ادامه خواهد داد.

رئیس اتحادیه فروشگاه های زنجیره ای  اعلام کرد

کاهش 20 درصدی قیمت کالا 
با توسعه فروشگاه زنجیره ای

رئیس اتحادیه فروشگاه های زنجیره ای از کاهش 15 تا 20 درصدی قیمت کالا در 
این شبکه توزیعی و افزایش قدرت خرید مردم خبر داد.

امیر خسرو فخریان ، با اشاره به اینکه افزایش قدرت خرید مردم سبب رونق تولید 
می شود ، افزود : فروشگاه های زنجیره ای با خرید بدون واسطه از کارخانه ها ؛ هزینه 
توزیع ، نگهداری و انبارداری را حذف و سبب کاهش 15 تا 20 درصدی قیمت کالا 
برای مصرف کننده می شود. وی خرید از فروشگاه های زنجیره ای را همچنین سبب 
یکپارچه سازی قیمت در کل کشور اعلام کرد و ادامه داد: در فروشگاه های زنجیره ای 

فاصله تولید و مصرف کاهش و کیفیت کالا افزایش می یابد.
 فخریان با اشاره به اینکه فعالیت فروشگاه های زنجیره ای زیر ظرفیت اسمی است 
و مانع از ایجاد تورم و خروج از رکود می شود ؛ گفت : سهم فروشگاه های زنجیره ای 
در کشور هم اکنون 7 تا 10 درصد است که افزایش این سهم بهبود نظام توزیع و بهره 
وری را در کشور به همراه دارد.  رئیس اتحادیه فروشگاه های زنجیره ای تخفیف 5 تا 
20 درصدی را در فروشگاه های مختلف زنجیره ای از مزایای این نوع تجارت دانست 
و افزود: اعطای نمایندگی به واحدهای صنفی که دارای فعالیت رسمی و قانونی هستند 

، رونق این بخش را نیز در پی دارد.

اقتصاد ایران به کدام سو می رود ؟

پیش رونق، فصل بعدی خروج از رکود 
از رکود خارج شده است؛ این خبر را حسن روحانی رییس 
جمهور در آخرین نشست خبری خود با خبرنگاران در آخرین 
روزهای دی ماه، گفت.موضوعی که سبب شد منتقدان دولت با 
استناد به آمارهای بانک مرکزی گزارش های بسیار بنویسند و 
اعلام کنند،این سخن رییس جمهور»ادعا«ست و با واقعیت فاصله 

دارد.
اعلام رشد اقتصادی 7.4 درصدی، برای شش ماه نخست سال 
95،از آنجا حائز اهمیت است که منتقدان دستیابي به آن را در 
سایه نفت مي دانند و مدافعان محرکي براي رشد؛اما آنچه بین 
اقتصاددانان محل اتفاق نظر است، نقش نفت در افزایش تولید 
ناخالص داخلی کشور است. در ماه های اخیر تولید نفت ایران با 
سرعت بالایی افزایش یافته و به میزان قبل از تحریم ها نزدیک شده 
است. قیمت نفت نیز در این بازه زمانی با افزایش نسبی مواجه شده 
و از کف قیمتی خود که در سال گذشته تجربه شد، فاصله گرفته 
است. اگرچه با توجه به وابستگی بودجه کشور و اقتصاد ایران به 
نفت، کاملا طبیعی است که با افزایش چشمگیر درآمدهای نفتی، 
رشد اقتصادی نیز افزایش زیادی داشته باشد،اما این افزایش درآمد 

در همین اقتصاد هزینه می شود.
نکته دوم اینکه، اقتصاد ایران به دلایل مختلف در سال های اخیر 
همواره خارج از ظرفیت های اسمی و بالقوه خود عمل کرده است. 
لذا امکان تحقق رشد اقتصادی بالا، بدون افزایش ظرفیت های 
تولیدی، در کوتاه مدت وجود دارد. اقتصاددانان مي گویند، این 
استدلال که چون اشتغال در کشور افزایش نیافته، پس رشد اعلام  
شده نادرست است، قابل قبول نیست.زیرا آنچه اتفاق افتاده،اثرات 

بلند مدت دارد.
از سویي آمارهای رسمی از بهبود وضعیت اشتغال و افزایش 
اشتغال زایی خالص حکایت دارد. لذا رشد اقتصادی چندان هم 

بدون اشتغال زایی رخ نداده و این دو تا حدی به صورت همزمان در 
اقتصاد ایران تحقق یافته اند.

اميد به بهبود وضعيت اشتغال
اگرچه چنین رشدی قطعا نمی تواند مشکل بیکاری را به طور 
کامل در کشور حل کند ،اما  می تواند کمی اوضاع اشتغال را بهبود 
بخشد.برخي کارشناسان مي گویند،این بهبود ممکن است چندان 
هم محسوس نباشد. اما، بعد از رکود عمیق چند ساله، مي تواند 

تاثیر خود را به تدریج بر بازار کار بگذارد.
مشاهدات  با  اقتصادی  آمارهای  بررسی  که  نیست  تردیدي 
شخصی به هیچ وجه روش درست و علمی نیست. بررسي ها 
نشان مي دهد که شکاف نیروی کار،  شکاف مخارج دولت،شکاف 
متغیرهایی  تجارت  شکاف  و  سرمایه گذاری  شکاف  بهره وری، 
هستند که از طریق ایجاد اصطکاک در بخش های مختلف اقتصاد، 
نیروی کاهنده رشد اقتصادی حاصل از تحریم را به بدنه اقتصاد وارد 

می کنند.حال آنکه این متغیرها براساس آمارهای بانک مرکزی رو 
به بهبود هستند.این بهترین نشانه است که تاکید می کند،اقتصاد 

ایران از رکود جسته است.
تورم بالا، نرخ بیکاری بالا، نوسانات تراز تجاری و کاهش شدید 
سرمایه گذاری طی سالهاي گذشته سبب شده بود تا وضعیت  
متغیرهای کلان اقتصادی قرمز شود.نباید از یاد برد که اجرای 
برنامه هدفمندی یارانه ها، تحریم های اعمالی بر کشور،جهش نرخ 
ارز، سیاست های انبساطی دولت قبل و سیاست های فعال و غیر 
مستقل پولی دو دولت نهم و دهم عامل اصلي رکود بود که در 

دولت یازدهم،در جهت اصلاح این سیاست ها اقدام شد.
پيش رونق، شرط رونق

آمارها می گویند، رشد اقتصادی برای فصل های اول امسال 5٫4 
درصد و درسه ماهه سوم 9٫2 درصد نشانه اي براي خروج از رکود 
است ولی نه رونق کامل.آنچه در سال جاري اتفاق افتاده،اگر ادامه 
دار باشد،مي تواند به رونق منجر شود. در برخی کشورهای اروپایی 
رکود با دو فصل پیاپی رشد اقتصادی منفی شناخته می شود و اگر 

این تعریف را مبنا قرار دهیم ما از رکود خارج شده ایم.
چه آنکه رکود و رونق مفاهیمی مربوط به اقتصاد کلان و حاکی 
از یک حالت کلی در سطح کلان اقتصاد هستند و با یک متغیر 
یعنی تولید ناخالص داخلی قابل شناسایی نیستند. رونق زماني 
رخ مي دهد که طیف وسیعی از شاخص ها اعم از بیکاری، تولید 

صنعتی و ... در بخش های مختلف رخ بدهد.
از سویي رونق در برخی بخش های اقتصادی از جمله بخش نفت 
به دلیل وابستگی به عوامل خارجی و قراردادهای بسته شده به 
تدریج بستر رونق در سایر بخش های اقتصادی را فراهم می کند.

در واقع آنچه اتفاق افتاده،به روایت اقتصاددانان ورود به دوران پیش 
رونق است،به شرط آنکه ادامه یابد. 

اثر منفی گشایش نمادهای بانکی، کوتاه مدت است

بازگشت نقدینگی به چرخه معاملات 
کارشناس بازار سرمایه با بیان این که تاثیر منفی و روانی بازگشایی نمادهای 
متوقف بانکی کوتاه مدت است، گفت: بازگشایی این نمادها می تواند حجم عمده و 
قابل توجهی از نقدینگی های مسدود شده را به چرخه معاملات بازگرداند و رونق 

مجدد بازار را به همراه داشته باشد. 
به گزارش ایرنا، این روزها، پیامدهای منفی گشایش نمادهای متوقف بانکی، 
دغدغه اصلی بازار سرمایه شده به گونه ای که نگرانی های زیادی نسبت به افت 

دوباره شاخص کل وجود دارد.
مسئولان سازمان بورس و اوراق بهادار از بازگشایی 2 نماد بانک تجارت و صادرات 
در هفته جاری خبر داده اند و پیش بینی ها از افت قابل توجه شاخص کل پس از 

گشایش آنها حکایت دارد.
در این میان، برخی کارشناسان و فعالان بازار سرمایه با نگاهی مثبت به گشایش 
نمادهای متوقف نگریسته و آزاد شدن سرمایه های هنگفت بلوکه شده را پیامد 

مثبت این رخداد می دانند.
به اعتقاد کارشناسان، بازگشایی نمادهای متوقف بانکی، فعالان بازار سرمایه را از 

بلاتکلیفی چند ماهه خارج می کند.
احسان عامری کارشناس بازار سرمایه در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا 
درباره تاثیر بازگشایی نمادهای بانکی در بورس، گفت: بورس اوراق بهادار تهران در 
هفته گذشته به طور کامل تحت تاثیر بازگشایی نماد بانک ملت قرار داشت که 
حدود 6 ماه نماد آن متوقف بود. وی افزود: این بازگشایی در روز سه شنبه هفته 
گذشته )پنجم بهمن(، منجر به ریزش یک هزار و 14 واحدی شاخص کل بورس 
شد. عامری اضافه کرد: این بازگشایی پس از آن اتفاق افتاد که با پیگیری های چند 
ماهه سازمان بورس و همچنین مورد تایید واقع شدن صورت های مالی این بانک، 
اهالی بازار سرمایه انتظار آن را داشتند.  مدیر آموزش کانون کارگزاران بورس یاد 
آور شد: طبق اعلام سازمان بورس روند بازگشایی نماد بانک ها در روزهای آینده 
نیز ادامه خواهد داشت. این کارشناس بازار سرمایه با بیان این که با توجه به صورت 
های مالی بانک ملت، قابل پیش بینی بود که بازگشت این نماد بزرگ بورسی همراه 
با افت قیمت باشد، بیان داشت: این گشایش می تواند، در میان مدت، موجب 
تحریک مولفه های اصلی بازار از جمله حجم معاملات و ارزش بازار شود. عامری 
گفت: اگرچه روند بازگشایی نمادهای متوقف می تواند همانند هفته گذشته موجب 
ایجاد فضای روانی و منفی در بازار سرمایه شود، اما با نگاهی دقیق تر می توان این 
بازگشایی ها را مثبت ارزیابی کرد.  وی افزود: بازگشایی نماد بانک ها در هفته های 
آتی می تواند حجم عمده و قابل توجهی از نقدینگی های مسدود شده را به چرخه 
معاملات بازگرداند و رونق مجدد بازار را به همراه داشته باشد. این کارشناس بازار 
سرمایه ادامه داد: در شرایطی که گزارش های منتشر شده شرکت ها برای 9 ماهه 
نخست سال هم حاکی از بهبود شرایط اقتصادی است، بازگشایی این نمادهای 
بزرگ سبب برداشتن فشار فروش از دیگر نمادهای بورسی می شود که در نهایت 
به نفع رونق بازار است. عامری گفت: اگرچه، با بازگشایی نماد بانک ملت شاهد از 
بین رفتن 36 هزار میلیارد ریال نقدینگی در بازار سهام بودیم اما این بازگشایی پس 
از مدت زیادی توقف می تواند شفافیت بازار را که یکی از مهم ترین ویژگی های 
بازارهای مالی است، افزایش دهد. وی افزود: بازگشایی نماد بانک ها نگرانی های 
سرمایه گذاران را از بین می برد و به همان ترتیبی که سه شنبه گذشته شاهد 
آن بودیم، پس از پشت سر گذاشتن یک شوک مقطعی، در میان مدت با رفتار 
منطقی همراه خواهد بود. این کارشناس بازار سرمایه یادآور شد: از طرفی نیز شاهد 
آن هستیم با این بازگشایی ها در صنعت بانکداری، ریسک صنعت بانکداری برای 
سرمایه گذاری کاهش می یابد. عامری ادامه داد: پیش بینی می شود پس از افت 
های مقطعی، در هفته های آتی به علت بازگشایی نمادهای متوقف، شاهد رونق در 
بازار سرمایه باشیم، زیرا هرگونه افزایش شفافیت، افزایش اعتماد سرمایه گذاران و 
ورود سرمایه های جدید را به دنبال خواهد داشت. به گزارش ایرنا، صورت های مالی 
سه بانک صادرات، ملت و تجارت که بانک های خصوصی شده بورسی به شمار 
می روند، امسال پس از الزام بانک مرکزی برای رعایت استانداردهای بین المللی 
گزارشگری )IFRS( از سود به زیان تبدیل شد و همین امر تعویق در بازگشایی نماد 
آنها را در بورس به دنبال داشت. پس از بازگشت نماد بانک ملت به تالار معاملات 
بورس در هفته گذشته که منجر به افت یک هزار و 14 واحدی شاخص کل بورس 
شد، فعالان بازار منتظر بازگشت 2 نماد مهم بانکی دیگر یعنی بانک های صادرات 
و تجارت هستند. دست اندرکاران بازار سرمایه براین باورند که با توجه به تعدیل 
منفی این دو شرکت، بازگشایی آنها در هفته آینده، افت قابل توجه شاخص را به 
دنبال خواهد داشت، اما بازگشایی این نمادها، بازار را از بلاتکلیفی چند ماهه خارج 
خواهد ساخت.  در ماه های اخیر، به سبب توقف نمادهای شرکت های بورسی، 
حجم قابل توجهی از منابع مالی بورس، بلوکه شده و نقد شوندگی سهامداران نیز 

زیر سوال رفته بود.

معاون اجرایی رئیس جمهور خبر داد؛

برنامه دولت برای نوسازی
 ناوگان حمل و نقل عمومی

معاون اجرایی رئیس جمهور با اشاره به برنامه های دولت برای نوسازی و توسعه 
ناوگان حمل و نقل عمومی کشور گفت: قرارداد ساخت 500 دستگاه اتوبوس 

بی آرتی در تهران به زودی امضا خواهد شد. 
محمد شریعتمداری در مراسم جایگزینی 40 هزار دستگاه تاکسی فرسوده اظهار 
داشت: اضافه شدن 400 واگن جدید به ناوگان متروی کشور برنامه ریزی شده و 
علاوه بر این برای اسقاط خودروهای سنگین اعتبار بانکی 22 هزار میلیارد ریالی 
پیش بینی شده است تا با حداقل سود در اختیار مردم قرار بگیرد. این مقام مسئول 
اظهار کرد : برای توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی کشور جهت استفاده از 140 هزار 
دستگاه خودرو، تأییدیه های دولت حاضر شده و گام های اولیه برداشته شده است. 
وی ادامه داد: برای جایگزینی 17 هزار دستگاه اتوبوس فرسوده دیزلی درون شهری 
مقدمات کار انجام شده و علاوه بر این برای جایگزینی 65 هزار دستگاه کامیون و 
کشنده بالای 10 تن و با سن بیش از 35 سال برنامه ریزی هایی در دولت صورت 
گرفته است. وی همچنین از امضای قرارداد نوسازی هزار و 600 دستگاه اتوبوس 
بین شرکت های سازنده و شهرداری خبر داد و گفت: اقداماتی برای اسقاط یکهزار و 
100 دستگاه مینی بوس فرسوده در تهران نیز به نتیجه نهایی رسیده و برای نوسازی 
20 هزار دستگاه وانت فرسوده نیز ثبت نام ها در حال انجام است. معاون اجرایی 
رئیس جمهور با بیان اینکه برای استفاده از خودروهای برقی در کشور نیز برنامه هایی 
تبیین شده است، گفت: این برنامه ها در قالب برنامه ششم و با همکاری وزارت 

صنعت،   سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان مدیریت اجرایی خواهد شد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به 700 هزار شغلی که در شش ماهه نخست 
امسال ایجاد شده است، گفت: بررسی مشاغل ایجاد شده نشان می دهد نقش زنان 
افزایش یافته و جهت گیری اشتغال از صنعت نسل دوم به سوی خدمات مولد رفته 

است. 
علی ربیعی« روز شنبه در مراسم تجلیل از مدال آوران هفدهمین مسابقات ملی 
مهارت که در محل هتل المپیک برگزار شد ،افزود: در این چند سال تلاش کردیم 
جایگاه مهارت را در کشور ارتقا دهیم، اما هنوز به آن رتبه ای که می خواهیم نرسیده ایم.

وی با اشاره به اینکه جوامعی موفق هستند که انسان ها در آن دارای مهارت های 
متعدد باشند، تاکید کرد هر ایرانی باید یک مهارت کسب کند.

ربیعی با تاکید بر اینکه آموزش رسمی انسان ها را با مهارت نمی کند، گفت: ما نیاز به 
توسعه جهشی داریم و این امر از مسیر آموزش های فنی و حرفه ای می گذرد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی می گوید، در برخی از استان ها 20 درصد و در برخی 
دیگر 4 تا5 درصد رابطه معنادار بین فارغ التحصیلان و اشتغال در استان وجود دارد.

وی با یادآوری ایجاد 700 هزار شغل در 6 ماهه نخست امسال، گفت: بررسی مشاغل 
ایجاد شده نشان داد نقش زنان افزایش یافته و جهت گیری اشتغال صنعت نسل دوم به 

سوی خدمات و تولید رفته است.
ربیعی با بیان اینکه سالیانه به رشد هشت درصدی نیاز داریم، گفت: 20 درصد از آن 

باید از بهره وری نیروی کار حاصل شود.
وی با تاکید بر اینکه این رشد باید در 10 سال حاصل شود، افزود: هر یک درصد رشد 
یک تریلیون ریال)100 هزار میلیارد تومان( سرمایه گذاری نیاز دارد که می توان 200 

هزار میلیارد ریال آن از بهره وری نیروی انسانی تامین شود.
ربیعی گفت: در بخش نفت 120 میلیارد ریال برای هر شغل نیاز است و چنین پولی 
را نمی توان از منابع بانکی و سرمایه داخلی تامین کرد؛ بنابراین به جذب سرمایه خارجی 

نیاز داریم که باید آن را جذب کنیم.
وی با انتقاد به برخی رفتارها فعالیت های کاری، گفت: برخی در حوزه کاری از 
استانداردها عقبند اما شماری نیز به طور پیوسته استانداردسازی می کنند که این مهم 

با نیروی جوان مهارت جو حاصل می شود.
وزیر تعاون با تاکید بر اینکه اکنون به خلاقیت در مسیر کار نیاز داریم، افزود: این نیز 

فقط با آموزش های فنی و حرفه ای امکانپذیر می شود.

وی گفت: رسانه ها باید فضایی را ایجاد کنند که هر ایرانی برای بقا خود نیاز به مهارت 
داشته باشد؛ البته این برنامه از مسیر فرهنگ سازی در بخش کار شکل خواهد گرفت.

ربیعی در ادامه به دستور کار شورای عالی اشتغال نیز اشاره کرد و افزود: در نشست 
اخیر، کارآموزی فارغ التحصیلان را تصویب کردیم.

وی یادآورشد: طبق برنامه ششم قرار است 200 هزار نفر کارورزی انجام دهند که 
بخشی از حقوق آنها را دولت عهده دار می شود.

عضو هیات دولت در ادامه به آموزش مهارتی سیار نیز اشاره کرد و گفت: تاکنون 
200 هزار نفر در روستاها این آموزشها را کسب کرده اند که تا پایان امسال به 250 

هزار نفر می رسد.
وی به طرح اشتغال فراگیر در رشته آی.سی.تی نیز اشاره کرد و گفت: در استان 
کردستان کارشناسان جوان، نرم افزارهایی تهیه کرده اند که حتی به هند و کشورهای 

اروپایی نیز صادر شده است.

سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز  گفت : سربازان گمنام اما م زمان )عج( 
باند بزرگ قاچاق مصنوعات طلا از ترکیه به داخل کشور را شناسایی و منهدم کردند.

قاسم خورشیدی با بیان اینکه در این باند 23 نفر دستگیر شده اند گفت: 16 نفر در استان 
آذربایجان غربی، 5 نفر در استان اصفهان و 2 نفر در استان کردستان در بازداشت به سر می 
برند. وی افزود: دستگیرشدگان در استان آذربایجان غربی اعتراف کردند در یکسال گذشته 
از طریق جاسازی مصنوعات طلا در اتوبوسهای مسافربری طی 12 مرحله مبادرت به واردات 
254 کیلو و 400 گرم طلا به داخل کشور کرده اند. سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز با بیان اینکه ارزش محموله کشف شده 15 میلیارد تومان است افزود: براساس 
اعترافات این افراد ، بر روی برخی از این مصنوعات کد کارگاههای داخلی ایران حک و بعنوان 
کالای ایرانی در بازار به فروش می رسیده است. وی با اشاره به اقدامات ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز در مبارزه با قاچاق طلا گفت: برآورد می شود که در سال 94 حدود 3 میلیارد دلار 
طلا به کشور قاچاق شده باشد به همین خاطر این ستاد تمهیدات ویژه ای را برای مبارزه با 
آن در نظر دارد. وی گفت: حذف دریافت مالیات بر ارزش افزوده در صورت ورود موقت طلای 

خام و شمش به شرط صادرات، یکی از این موارد است که ازجانب دولت ابلاغ شده است.
وی با بیان اینکه دریافت ارزش افزوده از خود طلای ساخته شده باید محدود به اجرت 
ساخت و نه کل ارزش طلا شود گفت: در این رابطه نیز ستاد در حال رایزنی با دولت است 

تا پس از تصویب در دولت از این پس فقط از اجرت ساخت ، ارزش افزوده گرفته شود.
 کشف 20 تن خشکبار قاچاق از مرز افغانستان

سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز از کشف یک تریلر حاوی مغز بادام ، مغز 
گردو و کشمش افغانستان در استان یزد خبر داد. قاسم خورشیدی گفت: این محموله یک 
میلیارد تومان ارزش داشته است. وی با اشاره به اینکه به تدریج به بازار شب عید نزدیک می 
شویم و به همین خاطر ستاد مبارزه با قاچاق کالا تمهیدات ویژه ای را برای مبارزه با کالاهای 

قاچاق مورد نیاز مردم در شب عید در نظر گرفته است گفت: به ستاد تنظیم بازار و وزارت 
جهاد کشاورزی اعلام کردیم که از حالا برای بازار شب عید تمهیدات لازم را بیندیشند. 
سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: بر این اساس اعلام شده است که 
تقاضای مردم برآورد شده و متناسب با آن کالای داخلی و در صورت کفایت نکردن ، کالای 
خارجی از مبادی رسمی و قانونی وارد کشور شود تا زمینه برای جولان کالاهای قاچاق در بازار 
شب عید بوجود نیاید. خورشیدی گفت: همچنین دستگاههای کاشف موظف شده اند که 
کنترلهای خود را برای تنظیم بازار شب عید در مبادی ورودی و خروجی کشور شدیدتر کنند.

 سيگار سال آینده با کد رهگيری وارد بازار می شود
سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: از ابتدای سال آینده همه 
سیگارهای تولید داخل و وارداتی قانونی از مبدا تولید، شناسه کالا و کد رهگیری دریافت 
و سپس وارد بازار خواهد شد. قاسم خورشیدی  افزود: به این ترتیب به نظر می رسد ورود 
سیگار قاچاق به کشور تا حد زیادی کنترل شود.  وی گفت : در 9 ماهه امسال یک میلیارد و 
250 میلیون نخ سیگار قاچاق کشف شده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 300 
درصد رشد نشان می دهد .  سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز افزود: برآوردها 
نشان می دهد که مصرف سالانه کل کشور 55 میلیارد نخ سیگار است که با توجه به برنامه 
ریزی ها امسال حدود 45 میلیارد نخ یعنی بیش از 80 درصد نیاز از محل تولیدات داخلی 
تامین می شود .  وی گفت : با توجه به تشدید مبارزه در این بخش انتظار می رود که امسال 
شاهد کاهش محسوس حجم قاچاق سیگار به داخل کشور باشیم .   خورشیدی با اشاره به 
تقاضا برای برخی از نشان های تجاری معروف سیگار در کشورمان افزود: در همین زمینه وارد 
مذاکره و تعامل با وزارت صنعت ، معدن و تجارت برای بررسی امکان تولید مشترک در داخل 
با این برند ها و یا نحوه واردات قانونی این محصولات به داخل کشور هستیم و خوشبختانه 

این مذاکرات روند خوبی را طی می کند. 

محاسبات مرکز پژوهش ها نشان می دهد که در سال 
1395 نیز همانند سال 1394 رشد هر دو زیربخش 
ساختمان دولتی و ساختمان خصوصی منفی خواهد بود. 
به گزارش خبرآنلاین، نگاهی به آمارهای حساب های 
ملی بانك مرکزی و مرکز آمار ایران نشان می دهد که 
بخش ساختمان از سال 1391 وارد فاز رکودی شده و 
ارقام رشد منفی را تجربه کرده است؛ به طوری که این 
وضعیت تا سال 1394 نیز ادامهدار بوده و برآورد ارائه 
شده نیز حاکی از ادامه داشتن این وضعیت رکودی در 
سال 1395 و تبدیل شدن رکود بخش ساختمان به 
رکودی پنج ساله است. تحلیل مرکز پژوهش های مجلس 
از رشد بخش ساختمان طی دوره زمانی 1371 - 1394 
نشان می دهد که در برخی برهه های زمانی آمارهای رشد 
ساختمان دو نهاد با هم در تعارض بوده است؛ به طوری 
که در برخی سال ها رشد بخش ساختمان توسط بانك 
مرکزی مثبت اعلام شده، اما مرکز آمار آن را منفی اعلام 
کرده و یا برعکس. به عنوان مثال، در سال 1373، رشد 
بخش ساختمان توسط بانك مرکزی 1٫4- درصد اعلام 
شده؛ در حالی که مرکز آمار ایران رشد بخش ساختمان 
در همین سال را مثبت 28 درصد اعلام کرده است! یا 
به عنوان مثال دیگر، در سال 1389، رشد بخش ساختمان 
توسط بانك مرکزی مثبت یک درصد اعلام شده، در حالی 
که مرکز آمار ایران رشد بخش ساختمان در همین سال 
را 5٫3- درصد اعلام کرده است. با وجود این تفاوت ها در 
برخی سال ها، اما از سال 1391 به بعد آمارهای هر دو نهاد 
همسو بوده و تاییدکننده وجود رکود در بخش ساختمان 
هستند. گزارش ها همچنین حکایت از آن دارد که در 
سال 1391 رشد هزینه های عمرانی دولت )به قیمت 

ثابت( به قدری منفی و حدود منفی 60 درصد بوده که 
رشد مثبت مربوط به سرمایه گذاری بخش خصوصی در 
ساختمان )به قیمت ثابت( را خنثی کرده و باعث شده 
است تا رشد بخش ساختمان در این سال منفی شود. 
علت این افت شدید در هزینه های عمرانی دولت مربوط 
به افت حدود 50 درصدی هزینه های عمرانی به قیمت 
جاری است که آن نیز نشات گرفته از افت محسوس 
منابع حاصل از فروش نفت در نتیجه برقراری تحریم ها 
است. در سال های 1392 و 1393 ملاحظه می شود که 
عامل اصلی تعیین کننده رشد بخش ساختمان مربوط 
به سرمایه گذاری بخش خصوصی در ساختمان است؛ به 
طوری که در این سال ها که هزینه های عمرانی دولت 
رشد مثبت داشته، اما به خاطر رشد منفی سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در ساختمان، رشد کل بخش ساختمان 
نیز منفی شده است. در سال 1394 نیز رشد هر دو بخش 
ساختمان دولتی و خصوصی منفی بوده و بنابراین طبیعی 

است که رشد کل بخش ساختمان منفی شود.
محاسبات مرکز پژوهش ها نشان می دهد که در سال 
1395 نیز همانند سال 1394 رشد هر دو زیربخش 
ساختمان دولتی و ساختمان خصوصی منفی خواهد بود.

 یکی دیگر از شواهد رکود بخش ساختمان مربوط به 
رشد تعداد پروانه های ساختمانی صادره در مناطق شهری 
است. در سال های 1391 به بعد رشد تعداد پروانه های 
ساختمانی منفی بوده؛ به طوری که بیشترین رشد منفی 
تعداد پروانه ها در سال 1393 با 32٫1 -درصد ثبت شده 
است. با توجه به اینکه از زمان صدور پروانه های ساختمانی 
تا ساخته شده ساختمان مدتی زمان نیاز است، بنابراین 
محاسبه رشد میانگین متحرك تعداد پروانه ها می تواند 

خود شاخص پیش نگری از وضعیت این بخش باشد. 
آمارهای موجود نیز نشان از رشد منفی میانگین متحرك 
 - پروانه های ساختمانی صادره در دوره 1392  تعداد 
1394 داشته و تنها در سال 1391 مثبت است که ناشی 
از رشد مثبت تعداد پروانه ها در سال 1390 )5٫7 درصد( 
است. وضعیت این شاخص در سال 1394 می تواند مبین 
رشد منفی ساختمان در سال 1395 باشد.  از سوی 
دیگر، تعداد معاملات واحدهای مسکونی در بسیاری 
از ماه های سال 1394 نسبت به ماه های مشابه سال 
1393 از رشد منفی برخوردار بوده است، اما در 8 ماهه 
ابتدایی سال 1395 روند تقریبا برعکس شده؛ به طوری 
که در این دوره 8 ماهه نسبت به ماه های مشابه سال 
1394 به جز ماه های خرداد و مهر در بقیه ماه ها ارقام 
رشد مثبت و در عین حال ارقام بالایی بوده اند. این ارقام 
رشد مثبت می تواند نشانه ای از خروج تدریجی رکود 
معاملاتی در واحدهای مسکونی باشد، اما دلیلی بر خروج 
بخش ساختمان از رکود نمی تواند باشد، چراکه این ارقام 
رشد ناشی از انجام معاملات در مورد واحدهای مسکونی 
ساخته شده در سال های قبل و نه ساخته شده در سال 

1395 هستند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبرداد

 ایجاد ٧00 هزار شغل در 6 ماهه نخست امسال

سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز   خبرداد

کشف و انهدام باند قاچاق مصنوعات طلا

رکود مسکن تا کی ادامه دارد؟
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 چرا فدراسیون فوتبال واکنشی به اتهام 
مهندسی نتایج نشان نمی دهد؟

این روزها فدراسیون فوتبال در معرض اتهامی به نام مهندسی نتایج و طراحی 
دست های پشت پرده برای دادن جام به تیمی خاص قرار گرفته، موضوعی که باید 

دید فدراسیون در مواجهه با آن چه عکس العملی نشان می دهد.
هر روز که به پایان لیگ برتر فوتبال نزدیک می شویم، حرف وحدیث ها هم بیشتر 
می شود. این روزهاست که دیگر از »پشت پرده« حرف می زنند و از »نقشه هایی که 
کشیده شده« صحبت می کنند. این قصه تکراری است با این تفاوت که رنگ و لعابش 

فرق می کند.
روز گذشته تراکتورسازی در دربی تبریز برابر ماشین سازی متوقف شد. در جریان 
بازی مهدی کیانی اخراج شد آن هم در شرایطی که خودش می گوید الفاظی علیه 
داور به کار نبرده است. پس از این اتفاق تراکتورسازی صاحب یک ضربه پنالتی شد 
اما آن را از دست داد تا بازی با نتیجه تساوی بدون گل خاتمه یابد. همین اتفاق و 
البته دادن چند کارت زرد به بازیکنان تراکتورسازی  که آنها را از بازی با پرسپولیس 
محروم کرد، باعث شد تکسیرا دستیار امیر قلعه نویی، حرف های چند سال پیش 
این مربی را تکرار کند و از دست های پشت پرده بگوید. این در حالی است که اگر 
تراکتورسازی پنالتی اش را گل می کرد، کار به این حرف ها کشیده نمی شد و اختلاف 

امتیاز تراکتورسازی با پرسپولیس کمتر می شد.
مربی پرتغالی تراکتورسازی از برنامه ریزی برای قهرمانی تیمی دیگر )مشخصاً 
پرسپولیس( سخن گفت و با استناد به حرف عابدینی سرپرست سازمان اقتصادی 
فدراسیون فوتبال که از تمایلش برای قهرمانی پرسپولیس حرف زده و گفته بود این 
تیم قهرمان می شود، گفت که در فدراسیون فوتبال می خواهند جام را به یک تیم 
دیگر بدهند. البته که عابدینی با توجه به سمتی که در فدراسیون دارد نباید اینگونه 
حرف می زد. با این حال قلعه نویی در نشست خبری خودش این حرف ها را نزد )شاید 

به خاطر ترس از محرومیت( اما دستیارش چنین اتهاماتی را متوجه فدراسیون کرد.
این حرف ها دقیقاً مشابه حرف های 13-12 سال پیش قلعه نویی است، همان زمانی 
که او سرمربی استقلال بود و مصطفی آجورلو مدیرعامل پاس و جنگ قهرمانی بین 
این دو تیم بود. حالا این دو در تراکتورسازی هستند و قطعاً آجورلو موافق چنین 
حرفی از سوی اعضای کادرفنی اش است که اظهارنظری در رد آن نمی کند و جلوی 

این حرف ها را نمی گیرد.
چند ساعت پیش از حرف مربی تراکتورسازی، علی دایی در نشست خبری قبل 
از بازی تیمش برابر استقلال خوزستان گفته بود »نقشه کشیده بودند پرسپولیس را 
قهرمان لیگ و استقلال را قهرمان جام حذفی کنند.« این حرف به معنی مهندسی 
نتایج و به عبارت ساده تر »درآوردن بازی هاست«. اگر چنین چیزی باشد که باید به 
حال این فوتبال گریست. مردم هم وقتی می بینند چهره ای همانند علی دایی چنین 

حرفی می زند، قدرت باورپذیری شان بیشتر می شود.
اکنون توجه به یک نکته مهم است و آن هم این است که اگر چنین حرف هایی 
صحت دارد، چرا برخوردی صورت نمی گیرد و اگر درست نیست، چرا فدراسیون 
این  با  این حرف ها را می زنند، نمی کند.  افرادی که  با  فوتبال برخوردی جدی 
حرف ها اینگونه تداعی می شود که قهرمان ها از پیش تعیین شده هستند. حال اگر 
تراکتورسازی قهرمان شود، چه اتفاقی رخ می دهد؛ درست مثل زمانی که علی دایی 
گفته بود »هر کسی بیشتر لابی داشته باشد، سرمربی تیم ملی می شود« اما در نهایت 

خودش سرمربی تیم ملی شد.
در اینکه در فوتبال فساد وجود دارد شکی نیست اما اینکه بگوییم نمی خواهند فلان 
تیم قهرمان شود یا تیم قهرمان را از قبل قهرمان کرده اند، اتهام بزرگی است و لازم 
است فدراسیون فوتبال به صورت قاطع به این اتهام پاسخ دهد و درباره وجود یا عدم 

وجود دست های پشت پرده حرف بزند.

آلانیا - تراکتورسازی در انتظار نظر نهایی شهباززاده

پسر قلعه نویی به تبریز می آید؟
برداشت؛  برای جذب سجاد شهباززاده  را  اولین گام رسمی  تراکتورسازی  باشگاه 

نمایندگان این تیم به ترکیه سفر کردند تا مهاجم آلانیا اسپور را به خدمت بگیرند.
 پس از اینکه مشخص شد سجاد شهباززاده به خاطر محرومیت استقلال توسط فیفا 
نمی تواند به این تیم برگردد، باشگاه تراکتورسازی تنها گزینه این بازیکن برای بازگشت به 

فوتبال ایران محسوب می شد.
 از این روز مسئولان تراکتورسازی تلاش های زیادی در طول یک هفته گذشته برای 
شهباززاده انجام دادند و رایزنی هایی با باشگاه آلانیا اسپور داشتند که حالا نتیجه داده و 

شهباززاده در آستانه پیوستن به تراکتورسازی قرار دارد.
درخواست امیر قلعه نویی برای جذب شهباززاده سبب شد تا باشگاه تراکتورسازی 
نمایندگانی را به ترکیه بفرستد و باب مذاکره را باز کند. در مذاکرات ابتدایی تراکتوری ها 
با باشگاه آلانیا اسپور برای دریافت رضایتنامه شهباززاده، باشگاه ترکیه ای رقم بالایی را 
درخواست کرد اما در ادامه این رقم پایین تر آمد و توافق اولیه صورت گرفت. سرانجام 
رضایتنامه شهباززاده برای یک فصل و نیم به صورت قرضی صادر شد؛ هم زمان با مذاکره با 
باشگاه ترکیه ای مذاکرات با شهباززاده و مدیر برنامه های او نیز انجام گرفت که این بازیکن 
اعلام کرد برای نیم فصل قصد حضور در تراکتورسازی را دارد. این مساله با مخالفت باشگاه 
آلانیا مواجه شد و با این حساب آلانیا اسپور نمی توانست با خارج کردن نام او از لیست 
بازیکن جایگزینی جذب کند و اعلام کرد که قصد انتقال این بازیکن را به مدت نیم فصل 

ندارد و رضایت نامه قطعی او را صادر می کند.
ادامه مذاکرات سبب شد تا باشگاه راضی به صدور رضایتنامه شهباززاده به صورت رایگان 
شود. بر این اساس موانع موجود بر سر انتقال شهباززاده به تراکتورسازی برداشته شد و 

باشگاه آلانیا مخالفتی با جدایی او و بازگشت به ایران ندارد.
در چنین شرایطی باشگاه تراکتورسازی در انتظار پاسخ نهایی شهباززاده است؛ شهباززاده 
که بازیکن مورد علاقه امیر قلعه نویی حاصل می شود، هنوز تصمیمی درباره آینده خود 
نگرفته اما با توجه به اینکه حضورش در تراکتورسازی دیگر مانعی به نام باشگاه آلانیا ندارد، 

هنوز هیچ پیشرفتی در مذاکرات دوطرف حاصل نشده است.
 این در حالی است که شهباززاده با توجه به محرومیت باشگاه استقلال، بعید است 
بتواند با این تیم نیز قراردادی امضا کند و اگر با تراکتورسازی نیز به توافق نرسد، احتمالا 

در ترکیه خواهد ماند.

استقلال چگونه می تواند دو بازیکن آزاد 
جذب کند؟

باشگاه استقلال در صورت حل مشکل نقل و انتقالاتی خود می تواند دو بازیکن 
آزاد جذب کند.

محمودزاده، مسئول نقل و انتقالات سازمان لیگ فوتبال در زمینه جذب دو بازیکن 
آزاد توسط تیم استقلال اظهار کرد: جپاروف و آندرانیک تیموریان با تیم سابق خود 
قرارداد داشتند و گرفتن رضایت نامه در زمان نقل و انتقالات لازم است ولی کافی 
نیست. ما دو نوع رای داریم؛ رای کسر امتیاز قابل بازگشت نیست اما رای محرومیت 

قابل بازگشت است.
او ادامه داد: با توجه به اینکه بازه زمانی نیم فصل نقل و انتقالات تا 14 بهمن ادامه 
دارد، مدیران باشگاه استقلال باید قبل از این تاریخ با ارائه اسناد و مدارک به فیفا 
مشکل ثبت قرارداد بازیکنان جدید را حل کنند. ولی اگر مشکل بعد از 14 بهمن حل 
شود با توجه به استفاده از قانون بازیکنان سهمیه ای فیفا، هر تیمی در صورتی که 

در لیست اسامی خود جا داشته باشد؛ می تواند 3 بازیکن سهمیه فیفا را جذب کند.
محمودزاده در برنامه رادیویی "از فوتبال چه خبر" گفت: باشگاه استقلال به دلیل 
اینکه قرارداد برخی از بازیکنان را فسخ کرده لیستش به اندازه 3 بازیکن جای خالی 
دارد و می تواند در صورت رفع مشکل نقل و انتقالات دو بازیکن مورد نظر، اقدام به 
جذب آنان کند. طبق قانون سهمیه فیفا جپاروف و تیموریان باید با باشگاه سابق خود 

فسخ قرارداد کنند.
 این شرط لازم است اما شرط کافی، ثبت قرارداد با باشگاه جدید است. بنابراین 
فیفا به باشگاهی که نتوانسته بازیکنان مورد نظر خود را در دو پنجره نقل و انتقالات 
تابستانی و زمستانی جذب کند و یا بازیکنان خوبی که در این دو پنجره، نتوانستند 
باشگاه مطلوب خود را انتخاب کنند؛ فرصت می دهد که کار جابجایی خود را انجام 

دهند.
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صبا 0 - پرسپولیس 2؛

 فرار بزرگ صدرنشین با 6 امتیاز اختلاف 

پرسپولیس بهترین استفاده را از توقف تراکتورسازی کرد و توانست با ارائه بازی 
موفق در نیمه دوم صبا را در قم شکست دهد و فاصله امتیازی اش را با جدی ترین 

رقیب به 6 امتیاز رساند.
پرسپولیس موفق شد بعد از مقاومت یک نیمه ای صبای قم، در نیمه دوم عملکرد 
فوق العاده  ای از خود به جا گذاشت و سه امتیاز ارزشمند جدال را به حساب خود 

واریز کرد.
شاگردان برانکو ایوانکوویچ در غیاب 4 بازیکن اصلی خود و با ترکیبی متفاوت نسبت 
به جدال های گذشته، توانستند صبا را مجبور به قبول شکست کنند تا فاصله امتیازی 
خود با تراکتورسازی را به 6 برساند. 6 امتیازی که می تواند آنها را در جدال با دیگر 

مدعیان اصلی قهرمانی به عنوان شانس اول قهرمانی معرفی کند.

گسترش 0 - ذوب  0؛

 تقدیم به استقلال و تراکتور
بازی دو تیم گسترش فولاد برابر ذوب آهن با تساوی بدون گل به پایان رسید تا حالا 

استقلال در یک قدمی رسیدن به شاگردان مجتبی حسینی باشد.
 در بازی ای که دو تیم موفق نشدند موقعیت خاصی روی دروازه هم خلق کنند، 
ذوب آهن در نهایت به نتیجه تساوی با گسترش فولاد رضایت داد تا هم فرصت کم 
کردن فاصله با تراکتورسازی را از دست بدهد و هم رتبه سوم خود را در خطر از 

دست رفتن ببیند.

پدیده 0-سایپا 1؛

 تیم فرکی جان گرفت
نارنجی پوشان موفق شدند با پیروزی در مشهد دومین برد پیاپی خود را رقم بزنند 
و وضعیت خود را در جدول رده بندی بهبود ببخشند. این در حالیست که پدیده ای 

ها برای هشتمین دیدار متوالی موفق به پیروزی نشدند.
پدیده که در هفته های اخیر موفق به پیروزی نشده بود در بازی دیروز نیز موفق 
نشد رنگ برتری را ببیند و به ناکامی های خود ادامه داد، در طرف مقابل یاران حسین 
فرکی موفق شدند به دومین پیروزی پیاپی دست پیدا کنند و نکته جالب در این باره 
اینکه این تیم با ضربه پنالتی که در آخرین دقایق دیدار به ثمر رساند موفق به پیروزی 

شد، خطایی که در موقعیت کاملا مشکوک تبدیل به ضربه پنالتی شد.

نفت 1 - اس.خوزستان 1؛

 قهرمان در تهران زانو نزد
نفت تهران در روزی که تا دقایق پایانی پیروز میدان بود با دریافت گل از خوزستانی ها 

در حفظ 3 امتیاز ناکام بودند.
 دیدار دو تیم نفت تهران و استقلال خوزستان در حالی با نتیجه تساوی به پایان 
رسید که در دقایق ابتدای این بازی محمد قاضی با ارسال پاس مبعلی از روی نقطه 
کرنر در دقیقه 15 به گل رسید ولی بیش از 70 دقیقه به دنبال حفظ این نتیجه 
بودند که در نهایت پیمان شیرزادی در دقیقه 90 دروازه شاگردان دایی را گشود و 
امتیازات بین دو تیم تقسیم شد. نفت با کسب یک امتیاز این بازی 25 امتیازی شد و 

استقلال خوزستان به امتیاز 23 رسید.

فولاد 0 - سیاه جامگان 0؛

 جنجال علیه فولاد و انصاری
دیدار پرحاشیه دو تیم فولاد و سیاه جامگان با وجود فراز و نشیب های زیاد با 

تساوی بدون گل به پایان رسید.
 بازی آرام و کم حاشیه فولاد خوزستان با تصمیمات جنجالی داور مسابقه تبدیل 
به یکی از عجیب ترین بازی های لیگ شد. اخراج چاگو در نیمه اول در کنار تصمیم 
بحث بر انگیز اعلام پنالتی برای فولاد خوزستان باعث شد تا این دیدار در نیمه دوم 
برای دقایقی با خروج بازیکنان سیاه جامگان همراه شود و پس از این اتفاق بود که 

سعداوی از داور خواست که پنالتی اعلام نکند.

سپاهان مقابل صنعت نفت متوقف شد
تیم فوتبال سپاهان برابر تیم صنعت نفت آبادان در هفته نوزدهم لیگ برتر با نتیجه 

تساوی متوقف شد.
در یکی از مسابقات هفته نوزدهم لیگ برتر فوتبال تیم های سپاهان و صنعت نفت 
از ساعت 15 در ورزشگاه نقش جهان به مصاف هم رفتند که این بازی در نهایت با 
نتیجه تساوی بدون گل خاتمه یافت.  سپاهان با این تساوی 28 امتیازی شد و در رده 

پنجم باقی ماند. صنعت نفت هم با 21 امتیاز از رده یازدهم تکان نخورد.

سرمربی تیم فوتبال صبا گفت: اگر وضعیت داوری این گونه 
باشد من هیچ قولی برای ماندن صبا در لیگ برتر نمی دهم.

 صمد مرفاوی پس از شکست خانگی 2 بر صفر تیمش 
مقابل پرسپولیس گفت: بازیکنان ما تلاش شان را کردند و 
باید از آنها تشکر و به آنها خسته نباشید بگویم که با تمام 

وجود بازی کردند.
وی ادامه داد: بازیکنان مان یکدل و صمیمی تمام تلاش 
خود را انجام دادند، اما متأسفانه به خواست خود نرسیدیم. 
نیمه اول می توانستیم به گل برسیم و شاید هم به گل 
رسیدیم، اما اعلام نکردند. می توانستیم به پنالتی برسیم، اما 
آن را هم اعلام نکردند. بقیه مربیان راجع به داوری صحبت 
می کنند و نتیجه آن را هم می بینند، اما من نمی خواهم مثل 
آنها صحبت کنم. سرمربی تیم فوتبال صبای قم افزود: از 
لحاظ فنی از عملکرد بازیکنانم راضی هستم و کیفیت خوبی 
از خود به نمایش گذاشتند. تیم من امروز به پرسپولیس باج 
نداد و حتی در نیمه اول می توانستیم به گل دست یابیم که 

شانس با پرسپولیس یار بود.
مرفاوی همچنین خاطر نشان کرد: در نیمه دوم شاهد 
بازی پایاپایی بودیم. شاید بازیکنان پرسپولیس با پاس کاری 
و حفظ توپ در مقابل تیم ما بیشتر توپ را در اختیار داشتند، 
اما نتوانستند موقعیت های زیادی را خلق کنند. گلی که این 
تیم به ثمر رساند از طریق حمله نبود و روی ضربه کرنر و 

توسط بازیکنان ما به گل اول دست یافتند.
وی ادامه داد: در خصوص صحنه پنالتی نیز نمی دانم 
پنالتی اتفاق افتاد یا نه، اما برای من سؤال است که چرا کمک 
داور در نیمه اول صحنه گل ما را ندید، اما در صحنه پنالتی 
پیش از آنکه داور در سوت خود بدمد، اعلام ضربه پنالتی 
کرد. سرمربی تیم فوتبال صبای قم با انتقاد از داور دیدار 
این تیم با پرسپولیس گفت: حاج بابایی داور خیلی ضعیفی 
بود و شایسته قضاوت در این دیدار حساس نبود. نمی دانم 
چگونه برای قضاوت مسابقات داوران را انتخاب می کنند. در 
رسانه ها خواندم که بیشترین ضرر را از داوری ها ما دیده ایم. 
ما گل زدیم اما اعلام نکردند. پنالتی ما را ندیدند، اما علیه مان 
پنالتی گرفتند. مرفاوی یادآور شد: من اگر اعتراض کنم هیچ 
اتفاقی نمی افتد، اما چون سرمربی پرسپولیس خارجی است 
اعتراض او جواب می دهد و سعی می کنند داور بهتری را 

برای قضاوت دیدارهای این تیم انتخاب کنند.
وی در پاسخ به این سؤال که چرا مانند خداداد عزیزی به 
اشتباهات داوری واکنش نشان نمی دهد، گفت: من اگر در 
جلوی خط اعتراض کنم، اخراجم می کنند. در این وضعیت 
که تیم ما قرار دارد اخراج من وضعیت را بغرنج تر می کند. نیاز 
است که در این شرایط با حضور در کنار خط باعث آرامش 

بازیکنانم شوم و از لحاظ فنی به آنها کمک کنم.
سرمربی تیم فوتبال صبای قم عنوان کرد: من از لحاظ 

فنی به تیم پرسپولیس هیچ ایرادی نمی گیرم، چرا که این 
تیم فوتبال باکیفیتی ارائه می دهد و به هیچ عنوان این مسئله 
را نمی توان کتمان کرد، اما ما امروز گل مفت دریافت کردیم 
و به هیچ عنوان شایسته باخت نبودیم، به پرسپولیس تبریک 
می گویم و امیدوارم در آینده این تیم موفق باشد، همچنین 

این آرزو را نیز برای تیم خود دارم.
مرفاوی با تمجید از عملکرد شاگردانش یادآور شد: ما مقابل 
تیمی که تماشاگران زیادی دارد و توپ را به خوبی در زمین 
به گردش درمی آورد، خطرساز شدیم، نیمه اول روی ضربات 
ایستگاهی می توانستیم به گل دست پیدا کنیم، اما فوتبال 
بی رحم است و به هیچ کس رحم نمی کند. بعضی وقت ها 
نیز داور اشتباه می کند و روند یک تیم را مختل می کند. 
وی در خصوص اشتباهات داوری عنوان کرد: کمیته داوران 
اعلام کرده تیم ما بیشترین ضربه را از ناحیه داوری دریافت 
کرده است. اما چرا جلوی این اشتباهات گرفته نمی شود؟ 
ما امروز مقابل تیمی بازی کردیم که در خط حمله بسیار 
خطرناک ظاهر می شود و با حضور بازیکنان باتجربه و فوتبال 
بلد خود حملات ترکیبی خوبی را انجام می دهد. ما سعی 
کردیم تمام نفوذهای حریف را ببندیم و تا حدودی نیز موفق 
بودیم. پرسپولیس هیچ شانسی نتوانست در نیمه اول داشته 
باشد، آنها مجبور بودند به حفظ توپ بپردازند و با استفاده 
از توپ های بلند روی دروازه ما فشار بیاورند که این سبک 

فوتبال پرسپولیس خواست ما بود.
سرمربی تیم فوتبال صبای قم خاطرنشان کرد: پرسپولیس 
مقابل هر تیمی که بازی می کند، به آنها اجازه ضدحمله 
نمی دهد اما ما این کار را در چندین نوبت انجام دادیم. اگر 
شما مشاهده کردید که پرسپولیس در خط حمله قدرت 
دارد و در برخی موارد فوتبال خود را دیکته می کند به خاطر 
مهره های این تیم است که توانایی تغییر نتیجه در یک لحظه 
را دارند. شرایط ما امروز بسیار خوب بود و حتی توانستیم در 
لحظاتی پرسپولیس را به عقب بکشانیم و روی چند صحنه 
نیز خطرساز شدیم. مرفاوی با انتقاد از شرایط پشتیبانی تیم 
صبای قم گفت: ما تیم پشتیبانی قوی نداریم چرا که اگر 
این تیم را داشتیم وضعیت ما این گونه نبود. در فدراسیون 
فوتبال، کمیته داوران و کلًا هیچ جا حامی نداریم تا از حقوق 
معنوی و مالی ما دفاع کنند.  وقتی شرایط ما این گونه است 
هر کسی می تواند بر سر ما بکوبد، بارها من اعلام کردم یک 
دست صدا ندارد و وقتی مسئولان فدراسیون فوتبال مشاهده 
می کنند ما هیچ حامی در استان نداریم به عنوان یک تیم 
ضعیف به ما نگاه می کنند. اینکه بگویند ما بیشترین ضربه 
را از داوری خوردیم مسئله ای کاملًا طبیعی است. وی ادامه 
داد: این جایگاه در شأن تیم ما نیست. امروز در اهواز  با 
هوچی گری پنالتی  را برمی گردانند، اما من اهل هوچی گری 
نیستم. دنبال گرفتن حق مان در زمین هستم، اما اجازه 

نمی دهند ما حق مان را بگیریم.
سرمربی تیم فوتبال صبای قم در پاسخ به سؤال یکی از 
خبرنگاران که اعلام کرد کامرانی فر در مصاحبه های خود از 
تماس مشکوک برخی مربیان صحبت کرده است و اینکه 
چرا کانون مربیان در حق کشی در خصوص برخی ناداوری ها 
واکنش نمی دهد، گفت: از کانون مربیان هیچ چیزی در 
نمی آید و کسانی که آنجا حضور دارند دنبال این هستند 
که برای خود تیم جور کنند. ما اصلًا کانونی نداریم. فقط 
هر دو سال یک بار ما را جمع می کنند و در خصوص یک 
موضوع صحبت می کنند، دوستان تا وقتی خودشان بیکار 
هستند کارهای کانون را انجام می دهند، اما وقتی صاحب 

تیم می شوند کانون تعطیل می شود!
برخی  کاسبی  مربیان محل  کانون  داد:  ادامه  مرفاوی 
دوستان شده است، با این وضعیت شما فکر می کنید این 
کانون می تواند حق من را بگیرد؟ اگر این کانون قدرت داشت 
ابتدا دنبال گرفتن حق من از باشگاه ها و اداره مالیات بود. این 
کانون وجود ندارد که بخواهد در این خصوص واکنشی نشان 
بدهد. وی در خصوص نیمکت نشینی رضا عنایتی گفت: رضا 
عنایتی هر جایی که باشد به ما کمک می کند و برخی اوقات 
این کمک او از روی نیمکت ذخیره هاست. سرمربی تیم 
فوتبال صبای قم در خصوص ماندن صبای قم در لیگ برتر 
خاطرنشان کرد: اگر وضعیت داوری این گونه باشد من هیچ 

قولی برای ماندن صبا در لیگ برتر نمی دهم.

 مرفاوی:

 با این داوری ها قولی برای بقای صبا در لیگ برتر نمی دهم

"در فدراسیون هیچ چیز سر جای خودش نیست"

عابدینی: تاج از برنامه هایش دور شده است
سرپرست سازمان اقتصادی و بازاریابی فدراسیون فوتبال با گلایه 
از مهدی تاج، گفت: در فدراسیون هیچ چیز سر جای خودش 
نیست و تاج درگیر روزمرگی شده و نمی تواند اهدافی را که پیش 

از انتخابات مشخص کرده بود عملی کند.
امیر عابدینی درباره روند مذاکرات ایران و آدیداس برای تهیه 
پوشاک مورد نیاز فدراسیون فوتبال برای تیم های ملی، گفت: 
دوشنبه هفته جاری نماینده آدیداس به تهران می آید تا جلسه ای 
را در این باره برگزار کنیم و احتمال عقد قرارداد در تهران وجود 

دارد.
او در پاسخ به این سوال که آیا نماینده آدیداس از طرف دفتر 
این شرکت به تهران می آید یا یا از سوی یکی از نمایندگی های 
این شرکت، گفت: دفتر مرکزی شرکت آدیداس در آلمان قرار 
دارد و 9 دفتر دیگر هم در کشورهای مختلف وجود دارد. دفتر 
خاورمیانه آدیداس در دبی قرار دارد که مسئول این نمایندگی 

به تهران می آید.
سرپرست سازمان اقتصادی و بازاریابی فدراسیون فوتبال در 
پاسخ به این سوال که چند درصد احتمال عقد قرارداد وجود 
دارد، بیان کرد: پیش از این پیش نویس قرارداد برای ما ارسال 
شده بود و ما هم اصلاحات لازم را بر روی آن قرار دادیم. اخیرا 
نماینده آدیداس از ما خواست برای عقد قرارداد به امارات برویم 
که ما هم در واکنش به این موضوع از آنها خواستیم که با توجه به 
احتمال عقد قرارداد آنها به تهران بیایند و امیدواریم دوشنبه این 

موضوع نهایی شود.
عابدینی در ادامه در واکنش به اینکه گفته می شود سازمان امور 
مالیاتی از سازمان لیگ خواسته که مالیات قرارداد با شرکت ایران 
نوین را پرداخت کند و این موضوع در شرایطی است که ایران 
نوین به بخش زیادی از تعهدات خود نسبت به این سازمان عمل 
نکرده است، گفت: زمانی که قراردادها منعقد می شود مالیات بر 
درآمد بر آن لحاظ می شود و باید پرداخت شود اما سازمان لیگ 
تنها پنج درصد از ارزش کل این قرارداد را بر می دارد و مابقی به 
باشگاه ها و کمیته آموزش فدراسیون فوتبال تعلق می گیرد. عملا 
سازمان لیگ یک بنگاه درآمدزایی نیست بلکه ما یک واسطه 
هستیم که مدیریت هزینه ها را انجام می دهیم و عملا درآمدهای 

ما با هزینه هایمان برابری نمی کند.
سرپرست سازمان اقتصادی و بازاریابی فدراسیون فوتبال با بیان 
اینکه سازمان لیگ پولی برای پرداخت مالیات ندارد، افزود: ما 

چندرقاز درآمد داریم و نمی توانیم آن را به عنوان مالیات پرداخت 
کنیم با این حال سازمان امور مالیاتی هم حق دارد و می تواند 

خواهان مالیات این قرارداد شود.
او با گلایه از مهدی تاج بابت عملکردش در ماه های گذشته، 
گفت:  به هیچ وجه از عملکرد سازمان اقتصادی راضی نیستم چرا 
که فدراسیون فوتبال نمی داند باید چکار کند. یعنی تاج تاکنون 
نتوانسته به اهداف و مواضع خود که پیش از انتخابات اعلام کرده 
بود عمل کند. قبل از انتخابات او قول تشکیل سازمان هایی را داد 
که هیچ کدام تاکنون شکل قانونی خود را نگرفته اند. تاج نمی تواند 
در هیات رییسه این مسائل را جمع کند. او آنقدر گرفتاری دارد که 

از اهداف و برنامه های خود دور شده است.
عابدینی ادامه داد: تاج نمی داند به تیم ملی برسد و یا مشکلات 
باشگاه ها را حل کند. از طرفی او درگیر مناقشه با عربستان است 
و برای مثال بازی با کره جنوبی که همزمان با روز تاسوعا شده 
بود وقت و انرژی زیادی را از فدراسیون فوتبال و مملکت گرفت. 
اعتقاد دارم او هنوز نتوانسته برای اهداف درازمدت خود کاری کند. 
او درگیر روزمرگی شده و در چند وقت اخیر هم درگیر اختلاف 

کی روش و برانکو بود و اینکه چطور آن را حل کند. الان هم 
درگیر این است که چگونه بودجه لازم را برای فدراسیون فوتبال 
مصوب کند و از پس بدهی ها برآید. پرونده های مختلف مانند 
جیووا، بلیت فروشی و ... او را درگیر کرده است. تاج هنوز از این 

روزمرگی خارج نشده است.
سرپرست سازمان اقتصادی و بازاریابی فدراسیون فوتبال در 
پاسخ به این سوال که چرا تاج مشکلات موجود در فدراسیون 
فوتبال را تقسیم نمی کند و قصد دارد همگی آنها را خودش 
به دوش بکشد، تاکید کرد: او خیلی از کارها را که وظیفه دارد 
انجام نمی دهد و خیلی از کارها را که وظیفه ندارد انجام می دهد. 
تاج  تاج گله مندم. فقط در حال وقت گذرانی هستیم.  از  من 
مسئولیت هایی را بین افراد مختلف تقسیم کرده که همین موضوع 
موجب دخالت بی مورد این افراد شده است. اگر من نتوانستم 
تاکنون در سازمان بازاریابی موفق شوم به خاطر مشخص نبودن 
چارت کاری است. اگر سازمان تیم های ملی به ساکت محول شده 
او باید تمام کارها را انجام دهد و بهانه ای نیاورد. اگر سازمان لیگ 
به حیدر بهاروند تحویل داده شده او باید از پس آن بر آید نه اینکه 

نایب رییس اول به کارهایش برسد.
او با بیان اینکه در فدراسیون فوتبال هیچ چیز سر جای خودش 
نیست، گفت: اینکه اطرافیان تاج مشکلات را به او نمی گویند 
درست نیست. من به عنوان رفیق او این مشکلات را می گویم تا او 
از آنها مطلع شود. الان به مدت 10 روز است که می خواهم تاج را 
ببینم اما هنوز این فرصت نصیب من نشده است. او مسئولیت هایی 
به من داده اما هنوز اختیارات لازم را ندارم. در راستای درآمدزایی 
از محتوای فوتبال دو قرارداد کاری را منعقد کرده ام و در انتظار 
مصوبه فدراسیون فوتبال هستم حتی پیش نویس قرارداد و توجیه 
اقتصادی آن را هم تهیه کرده ام و در انتظار تایید هیات رییسه 

هستم اما این قرارداد از هیات رییسه برگشت خورد.
عابدینی گفت: چهار قرارداد را تهیه کردم که همگی آنها درآمدزا 
هستند و برای فدراسیون پولسازی می کنند اما تشکیلات سازمان 
اقتصادی تعریف شده نیست و من نمی توانم آنها را مصوب کنم. 
اگر این اختیارات به من داده شده بود الان آنها را مصوب می کردم. 
در حال حاضر در انتظار تصویب فدراسیون فوتبال و هیات رییسه 
هستم. علاوه بر من ساکت، تاج، کفاشیان و حتی سازمان لیگ 
هم کار اقتصادی می کنند. حتی ایفمارک هم در امور اقتصادی 
دخالت می کند، این دخالت ها افزایش یافته و همین موضوع 
موجب شده که سازمان اقتصادی شکل نگیرد. باید با این کارهای 

موازی برخورد شود.
سرپرست سازمان اقتصادی و بازاریابی فدراسیون فوتبال در 
واکنش به اینکه پیش از این عنوان کرده بود فدراسیون فوتبال 
برای حرفه ای نشان دادن باشگاه های خود سندسازی می کند، 
زیان ده  باشگاه هایمان  نمی زنیم،  را گول  کرد: خودمان  تاکید 
هستند و فقط شش باشگاه مدرک حرفه ای دارند. الان در قطر، 
ژاپن و کره جنوبی تیم ها حرفه ای شدند اما در ایران سازوکار 
مناسب وجود ندارد و هزینه ها با درآمدها منطبق نیست. برای 
همین است که ما سندسازی را انجام می دهیم تا باشگاه هایمان را 

حرفه ای جلوه دهیم.
او درباره جلسه سه جانبه ایران، عربستان و فیفا برای حل 
مناقشه این دو کشور بر سر برگزاری بازی های نمایندگان شان که 
سال گذشته منجر به این بازی ها در کشور سوم شد، افزود: هنوز 
از محتویات جلسه خبر ندارم اما آنطور که از کنفدراسیون فوتبال 
آسیا اطلاع دارم این مشکل حل نشده و تغییر نظر AFC  کار 

مشکلی است و امسال هم بازی ها در کشور سوم برگزار می شود.

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 390 فرعی از 10861 اصلی 
واقع در بخش یک حوزه ثبت قم اراضی بلوار جمهوری - بین کوچه 36 و 38 که بنام 
آقای مجید بهرامی راد فرزند علی میباشد، در جریان ثبت است که بعلت تبصره واحده 
ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از 
طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی 
نامبرده طی وارده 1/41877 - 95/11/9 تحدید حدود پلاک مذکور در روز چهارشنبه 
مورخ 95/12/4 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله 
به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در 
روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند.مهلت قانونی از تاریخ تنظیم 
صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت 
پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع 

ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید./ق
تاریخ انتشار:10 /95/11 
رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی فقدان سند مالکيت
آقای علیرضا حاجی احمدی به موجب تفویض وکالت 40892 مورخه1395/8/4 
دفترخانه 56 قم اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک 271/1567/5569 
اصلی واقع در بخش پنج ثبت قم که در صفحه 390 دفتر 239 ذیل ثبت 187298 
نام خانم گل بس محمدی ثبت و سند صادر شده است. سپس به موجب سند قطعی 
31625 مورخه 1393/12/19 دفتر 56 به حسین عطارد منتقل شده است به علت 
جابجائی مفقود شده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است. لذا مراتب 
باستناد تبصره دو اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل 
آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله 
باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا" به 
این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است 
پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام 

خواهد شد./
جعفر کاظمی 
رئيس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی فقدان سند مالکيت
خانم فاطمه تکیان با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند 
مالکیت مربوط به پلاک ثبتی باقیمانده 10567/10 اصلی واقع در بخش یک ثبت قم 
ذیل ثبت 11395 در صفحه 199 دفتر 104 ثبت و سند صادره بعلت سهل انگاری 
مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند. لذا مراتب باستناد 
تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی 
می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند 
مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا" به این 
اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس 
از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد 

شد. 95/10/27
جعفر کاظمی
رئيس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 97 فرعی از 11191 
اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی آذر-کوچه 6 پلاک 97که بنام آقای 
سیدعلی چاوشی وغیره فرزند سید صادق میباشد، در جریان ثبت است که بعلت 
تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا 
به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 1/41901 - 95/11/9 تحدید حدود پلاک 
مذکور در روز یکشنبه مورخ 95/12/8 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل وقوع 
ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا 
نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور 
بهم رسانند.مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و 
اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا 
تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با 
اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این 

اداره ارائه نماید./ق
تاریخ انتشار:10 /95/11 
رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم



5 علمی و سلامت 

با حضور وزیر بهداشت و رئیس جهاددانشگاهی؛

داروی گیاهی آلزایمر رونمایی شد
داروی گیاهی ملیتروپیک برای کنترل آلزایمر و علائم تحریک پذیری در پژوهشکده 

گیاهان دارویی جهاد دانشگاهی رونمایی شد.
به گزارش ایسنا، روز شنبه 9 بهمن ماه داروی گیاهی "ملیتروپیک" برای کنترل آلزایمر 
و کاهش علائم تحریک پذیری با حضور دکتر سیدحسن قاضی زاده هاشمی وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی و دکتر حمیدرضا طیبی رئیس جهاد دانشگاهی در پژوهشکده 

گیاهان دارویی واقع در مجتمع تحقیقاتی جهاد دانشگاهی رونمایی شد.
بر این اساس محققان جهاد دانشگاهی با بهره گیری از دانش کهن و بومی ایران زمین در 
درمان مشکلات مغزی و نیز با بررسی مطالعات روز دنیا در این زمینه توانستند این داروی 
ارزشمند را تولید کرده و پس از آزمایش اثربخشی آن معرفی کنند. اعضای تیم تحقیق 
جهت تکمیل فرایند ارائه محصول به انجام مطالعه بالینی گسترده ای پرداختند. در این 
مطالعه که بر روی 42 بیمار مبتلا به آلزایمر خفیف تا متوسط در سنین بین 80-65 سال 
انجام شد، به این افراد عصاره گیاه بادرنجبویه تجویز و به دسته ای دیگر دارونما داده شد. 
پس از پایان مطالعه شاخص های فراموشی، فعالیت های شناختی و عوارض جانبی مورد 
پایش قرار گرفتند و پس از 4 ماه انجام مطالعه نتیجه به شکل قابل توجه و معناداری بیان 
می کرد در افرادی که از عصاره بادرنجبویه استفاده کرده اند، نسبت به افرادی که دارونما 
مصرف کرده اند میزان آلزایمر خفیف تا متوسط به خوبی کنترل شده است و همچنین 
عارضه اضطراب و تحریک پذیری به شکل محسوسی نسبت به دسته دوم که دارونما 
مصرف کرده اند، کاهش داشته است. به گزارش ایسنا، این محصول دارای قابلیت معرفی در 
سطوح بین المللی و فروش و عرضه به بازارهای جهانی است که پس از رونمایی و معرفی، 

تمهیداتی برای معرفی این محصول در سطح بین الملل اندیشیده شده است.

معاون تحقیقات وزارت بهداشت :

 »سوسیس و کالباس« سرطان زا است 
معاونت تحقیقات وزارت بهداشت گفت: سرطان ها را می توان با افزایش مصرف میوه 
و سبزیجات تازه، افزایش فعالیت های بدنی، کاهش مصرف گوشت قرمز علی الخصوص 

سوسیس و کالباس کنترل کرد. 
ملک زاده ، گفت: سرطان یک بیماری مزمن است که در طول سال ها به تدریج به وجود 
می آید. سن، ژنتیک از عوامل غیرقابل تغییر ایجاد سرطان هستند اما کنترل مصرف 
دخانیات، افزایش تحرک از عواملی هستند که با توجه به آنها می توان بسیاری از سرطان ها 
را کنترل کرد. ملک زاده، گفت: سیگار، قلیان و دخانیات همچنین مصرف تریاک به هر 
شکلی و مصرف الکل در افزایش سرطان نقش دارند. این موارد 30 درصد از ابتلای 
سرطان ها را به خود اختصاص می دهند.  وی افزود: همچنین 30 درصد ابتلای سرطان ها 
به تغذیه نامناسب و عدم تحرک برمی گردد و 70 درصد جمعیت ایران یا چاق هستند 
و یا وزنی بیش از اندازه دارند که این افزایش وزن ناشی از پرخوری و عدم تحرک است. 
80 درصد مردم ما تحرک ندارند. معاون تحقیقات وزارت بهداشت عدم مصرف میوه و 
سبزیجات تازه را یکی دیگر از عوامل خطر دانست و گفت: لازم است مردم ما هر روز 5 
یا 7 بار میوه مصرف کنند و در هر وعده مصرف در یک میوه کافی است اما این موضوع 
باید 5 تا 7 بار در روز تکرار شود. مصرف میوه تازه سبب می شود اشتها کاهش یافته و 
از اضافه وزن نیز جلوگیری شود.  ملک زاده مصرف بیش از اندازه موادی همچون برنج، 
نان و شیرینی را مضر دانست و گفت: خوردن بیش از اندازه این خوراکی ها سبب چاقی 
می شود. متأسفانه در کشور ما مصرف نمک 2٫5 تا 3 برابر حد استاندارد است که همین 
موضوع باعث بالا رفتن فشار خون بسیاری از ایرانی ها شده است.  وی اضافه کرد: در کشور 
ما فرهنگ مصرف گوشت سفید همچون ماهی پایین است و بسیاری از ایرانیان عادت به 
خوردن گوشت قرمز علی الخصوص گوشت کبابی برشته شده دارند که این خود در ایجاد 
سرطان ها بسیار مؤثر است. مصرف سوسیس و کالباس به عنوان یکی از عوامل مهم ایجاد 
سرطان ثبت شده است. معاون تحقیقات وزارت بهداشت گفت: مصرف نوشیدنی های داغ 
بسیار مضر است؛ همه ما باید عادت کنیم که فعالیت بدنی داشته باشیم. انجام نرمش 5 
بار در هفته که بین 30 تا 40 دقیقه طول می کشد توصیه می شود. ملک زاده بیان داشت: 
پیشگیری در سرطان بسیار مهم است اگر تمامی سرطان ها زود تشخیص و ثبت شوند آمار 
سرطان در کشور بالا می رود هم اکنون در کشور ما بسیاری از سرطان ها ثبت نمی شود 
به همین دلیل آمار سرطان در کشور پایین است و ما در سال آینده آمار دقیق تری از 

سرطان ها را خواهیم داشت. 
وی افزود: هم اکنون سرطان در کشور ما 30 تا 40 درصد پایین تر از تمامی کشورها و 

کشورهای همسایه است.

 

زنبورها از الگوهای تجاری پیروی می کنند و برای اینکه بهترین مبادلات تجاری را انجام 
دهند با هم رقابت می کنند.

محققان دانشکده علوم زیستی در دانشگاه ساسکس به بررسی این نکته پرداختند که 
قانون تجاری »عرضه و تقاضا« در جمعیت زنبورهای کاغذی به چه نحو برقرار می شود. در 
این قانون زنبورهای یاریگر به ازای حضور در لانه به زنبورهای زادآوری کننده غالب کمک 

می کنند که زاده های خود را افزایش دهند.
در این مطالعه که در طول یک دوره سه ماهه در منطقه ای در جنوب اسپانیا به انجام 
رسید، گروه به بررسی و تهیه ژنوتیپ 1500 زنبور پرداخت و رفتارهای اجتماعی آن ها را 

در 43 لانه مجزا بررسی کرد.
محققان دریافتند با افزایش تعداد لانه ها و شرکای هم  لانه، زنبورهای یاریگر کمک 
کمتری به روسای خود) یعنی زادآوری کنندگان غالب( می رسانند. زیرا در این حالت 
گزینه های لانه گذاری دیگری برای آن ها فراهم است که می توانند از بین آن ها دست به 
انتخاب بزنند. زنبورهای غالب برای اینکه بهترین گزینه تجاری را در اختیار این زنبورهای 
یاریگر قرار دهند با هم به رقابت می پردازند. برای این منظور به زنبورهای یاریگر اجازه 

می دهند کم تر کار کنند تا در لانه آن ها باقی بمانند.
محققان می گویند این تحقیق برای اولین بار نشان می دهد که تئوری عرضه و تقاضا 
می تواند به درک رفتار حشرات اجتماعی کمک کند. محققان بر این باور بودند که 
فاکتورهای حاکم بر گروه های اجتماعی حاکم همچون تعداد یاریگرها و ارتباطات ژنتیکی، 
مهم ترین چیزی است که رفتار کمک رسانی را در این موجودات تحت تاثیر قرار می دهد. با 
این وجود این یافته های تازه محققان نشان می دهد که فاکتورهای تجاری در کل جمعیت 
همچون پیشنهادهایی که از خارج از گروه عرضه می شوند نیز می تواند رفتار حشرات را 
تحت تاثیر قرار دهد. آن ها می گویند که نیروهای بازار می توانند توافق های تجاری موجود 
در طبیعت را تحت تاثیر قرار دهند، همان طور که در دنیای انسان ها نیز به همین ترتیب 
عمل می کنند و این یعنی وقتی شرکای تجاری به تعداد بسیار زیاد در دسترس باشند، 

می توان بهترین پیشنهاد را انتخاب کرد.    

زنبورها از الگوهای تجاری پیروی می کنند
نام  به  جدید  ای  ماده  تولید  از  خبر  محققان 
»کریستال های زمان« داده اند. این مواد کریستال های 
عجیبی هستند که ساختاری اتمی دارند و نه تنها در 

فضا بلکه در توالی زمان نیز تکرار می شوند.
 به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ساینس الرت، 
ماه هاست که گمانه زنی درباره تولید کریستال های 
زمان اوج گرفته بود اما اکنون این خبر تایید و جزییات 

ساخت آن منتشر شده است.
دانشگاه  در  یکی  مستقل  گروه  دو  اکنون  هم   
کالیفرنیا و دیگری در دانشگاهی در مریلند به طور 
جداگانه ادعا می کنند کریستال زمان را در آزمایشگاه 

ساخته اند.
کریستال های معمولی ساختار اتمی دارند که در فضا 
تکرار می شود مانندالماس و یاقوت. اما آنها بدون تحرک 
هستند زیرا در هسته آنها توازن وجود دارد. این درحالی 
است که کریستال زمان مانند ژله لرزان است. به همین 

دلیل توازن و شکل ثابتی ندارند.
 اکنون نورمن یائو، دستیار استاد در دانشگاه برکلی 
روشی با جزئیات کامل را ارائه کرده که ویژگی های 
کریستال زمان را اندازه گیری می کند و حتی می تواند 

فازهای اطراف کریستال زمان را پیش بینی کند. به 
عبارت دیگر او معادلی برای فازهای جامد، مایع و گاز را 

در حالت جدید ماده مشخص کرده است.
براساس روشی که یائو تشریح کرده کریس مونرو و 
همکارانش در دانشگاه مریلند از یون های 10 ایتربیوم 

که الکترونهایشان فعال بودند استفاده کردند.
آنها یون ها را تحت اشعه  لیزر قرار دادند تا یک حوزه 
مغناطیسی ایجاد کنند و از لیزری دیگر برای حرکت 
دادن اتم ها استفاده کردند. این توالی بارها و بارها تکرار 

شد.
به گفته یائو الکترون ها توانسته اند کریستال هایی 
تولید کننده که با تقارن فضایی اتم های سه بعدی 
همخوانی ندارند. این روند تقارن ماده را برهم می زند 
و ویژگی های یگانه و ماندگار برای کریستال ایجاد 

می کند.
به این ترتیب وجود نوع جدیدی از ماده به طور کامل 
تایید شد. زیرا سال ها دانشمندان موادی را مطالعه می 
کردند که ماهیت متوازنی دارند مانند فلزات و مواد 
عایق. این کشف عجیب سرآغاز دوران جدیدی در علم 

فیزیک محسوب می شود.
و  نیست  دنیا  عجیب  ماده  تنها  این  هرحال  به 
دانشمندان تخمین می زنند مواد عجیب متعددی در 
جهان وجود دارند که ماهیت متوازنی ندارند  که انسان 
آنها را کشف نکرده است. کریستال ها نیز یکی از این 

مواد هستند.
 این حقیقت که اکنون به ماده ای بدون توازن دست 
یافتیم، درک انسان از جهان اطراف خود و همچنین 
فناوری های جدید مانند حسابرسی کوانتومی را افزایش 

می دهد.  

ساخت کریستال زمان در آزمایشگاه

در یک شهر چین پلیس برای هشدار به عابران پیاده خاطی از یک افسر 
راهنمایی و رانندگی روباتیک استفاده می کند.

این روبات در چهار راه شهر شیانگ یانگ مرکز ایالت هوبی چین نصب شده 
است. پلیس روباتیک طوری برنامه ریزی شده تا عابران پیاده ای که از چراغ قرمز 
عبور می کنند را متوقف کند. مقامات شهری امیدوارند این افسر روباتیک بتواند 
عادت بد مردم چین برای گذر از چهارراه ها بدون توجه به چراغ راهنمایی را تغییر 
دهد. پلیس روباتیک می تواند با حرکت بازو علائمی را نشان دهد و به عابران 
خاطی هشدار بدهد. سر روبات نیز یک دوربین مدار بسته است که رفتارهای 

خلاف قانون را ثبت می کند.

پلیس راهنمایی و رانندگی روباتیک
 در خیابان های چین!

سردرد و انواع آن

سردردها می توانند در نتیجه دلایل مختلفی شکل 
بگیرند. دلایل اصلی شامل استرس، رژیم غذایی ضعیف، 

و وضع اندامی می شوند.
هر یک از ما گاهی اوقات در زندگی خود از سردرد رنج 
برده ایم. سردرد یکی از شایع ترین اشکال درد است که 
از سیستم عصبی مرکزی ناشی می شود و اغلب یکی از 
دلایل اصلی غیبت مردم در مدرسه یا محل کار است. بنابر 
ارزیابی بنیاد ملی سردرد آمریکا، تنها 28 میلیون نفر در این 

کشور از میگرن رنج می برند. 
به گزارش عصر ایران به نقل از "لیو لاو فروت"، سردردها 
می توانند در نتیجه دلایل مختلفی شکل بگیرند. دلایل 
اصلی شامل استرس، رژیم غذایی ضعیف، و وضع اندامی 
می شوند. رژیم غذایی ضعیف به مشکلات عروقی مانند 
فشار خون بالا، التهاب، و سطوح بالای سم منجر می شود، 
و استرس و وضع اندامی می توانند در شکل گیری سفتی 
عضلات و میزان زیاد تنش موثر باشند که می تواند محرک 
ایجاد سردرد باشد. شش نوع مختلف سردرد که یک نفر 

می تواند تجربه کند شامل موارد زیر می شوند: 
 TMJ سردرد

این نوع سردرد به واسطه مشکل در آرواره، مفصل آرواره، 
و عضلات پایینی صورت شکل می گیرد. به هم خوردن 
دندان ها، به ویژه در شب، تنش در آرواره، دررفتگی مفصل 
آرواره یا ورم مفاصل می توانند محرک آن باشند. این درد 
می تواند به سمت بالا پخش شده و گونه ها، گیجگاه ها، و 
گوش ها را تحت تاثیر قرار دهد و یا به سمت پایین حرکت 

کرده و گردن و شانه را تحت تاثیر قرار دهد. 
سردرد سينوسی 

این نوع سردرد زمانی رخ می دهد که سینوس ها مسدود 
یا ملتهب شده باشند. درد می تواند پشت گونه ها، بینی، 
و چشم ها احساس شود و زمانی که فرد سر خود را به 
سمت جلو خم می کند یا از خواب بیدار می شود می تواند 
بدتر شود. دلایل شایع سردرد میگرنی شامل واکنش های 
آلرژیک، عفونت، یا با احتمال کمتر، یک تومور می شوند. 

نشانه ها می توانند بسیار شبیه به میگرن باشند. 
سردرد خوشه ای

سردردی بسیار دردناک و تیز که می تواند چندین بار 
در روز و به مدت چند ماه شکل گرفته و از بین برود. این 
نوع سردرد با قرمزی چشم ها و آبریزش بینی همراه است 
و با کمترین نشانه هشدار دهنده پدیدار می شود. سردرد 
خوشه ای به طور معمول تنها یک سمت از سر را تحت 

تاثیر قرار می دهد و نواحی تحت تاثیر شامل بالای چشم 
و نزدیک گیجگاه ها می شوند. این سردردها کمتر از یک 
ساعت دوام دارند و در زمانی مشابه در روز شکل می گیرند. 

سردرد تنشی 
این نوع سردرد اغلب در نتیجه استرس و اضطراب که 
می توانند سفتی عضلات شانه ها، گردن و آراواره را موجب 
شوند، شکل می گیرد. سردرد موجب فشار، کشش، و 
انقباض می شود که گیجگاه ها، صورت و پوست سر را 
تحت تاثیر قرار می دهد. سردرد تنشی می تواند از چند 
باشد و کمبود خواب،  ادامه داشته  تا چند روز  دقیقه 
نادیده گرفتن وعده های غذایی، موقعیت های استرس 
زا، احساسات سنگین، یا نوشیدن الکل می توانند آن را 

تحریک کنند. 
سردرد گردنی 

این نوع از سردرد از درد در ناحیه گردن و شانه ناشی 
می شود، اما این گونه به نظر می رسد که درد از پشت 
سر یا پایه جمجمه سرچشمه می گیرد. بهترین روش 
برای تسکین درد از بین بردن دلیل اصلی آن است که می 
تواند آسیب عضلانی، گره های عضلانی، رشد غیر طبیعی 
استخوان، تورم بافت، مشکلات مفصلی، یا با احتمال کمتر، 
یک تومور باشند. تسکین درد از طریق ماساژ، طب سوزنی، 

فیزیوتراپی، و کایروپراکتیک امکان پذیر است. 
سردرد ميگرنی

نوعی شدید از سردرد که می تواند با تهوع، استفراغ، و 
حساسیت به نور و صدا همراه باشد. سردردهای میگرنی 
می توانند در هر جایی برای چند دقیقه تا چند ساعت رخ 
دهند. برخی افراد ممکن است توهم دیداری، مانند هاله ها 
یا نقطه های نورانی، یا اختلال در بویایی، لامسه، چشایی و 
بی حسی را تجربه کنند. پس از بین رفتن میگرن نیز فرد 
ممکن است احساس خستگی یا ناتوانی در تمرکز داشته 

باشد. 
چه زمانی به پزشک مراجعه کنيم؟ 

سردرد مزمن و مداوم که به راحتی از بین نمی رود 
می تواند نشانه ای از وجود مشکلی جدی تر باشد که از آن 

جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد: 
- خونریزی در ناحیه بین مغز و بافت نازکی که مغز را 

پوشش می دهد )خونریزی زیر عنکبوتیه( 
- فشار خون بالا 

- تومور مغزی 
- آپنه خواب 

- عفونت در مغز، یا بافتی که مغز را احاطه کرده، مانند 
مننژیت یا انسفالیت، یا آبسه 

- مسمومیت با مونوکسید کربن 
- عروق ملتهب، متورم که تامین کننده خون به بخشی 
از مغز، گیجگاه، و ناحیه گردن )آرتریت تمپورال( هستند 

مغزی  تورم  به  که  جمجمه  درون  مایع  تشکیل   -
)هیدروسفالی( منجر می شود 

- افزایش فشار درون جمجمه که به نظر ناشی از یک 
تومور است، اما این گونه نیست 

- مشکلاتی با رگ های خونی و خونریزی در مغز، مانند 
ناهنجاری های عروقی )AVM(، آنوریسم مغزی، یا سکته 

مغزی 
در صورت تجربه هر یک از نشانه های زیر در کمترین 

زمان ممکن به پزشک مراجعه کنید: 
سردرد به طور ناگهانی شکل می گیرد و بسیار شدید و 

انفجاری است. 
نخستین سردرد شدید در زندگی شما محسوب می شود 

که در انجام فعالیت های روزانه اختلال ایجاد می کند. 
پس از انجام فعالیت هایی مانند کار با وزنه، ایروبیک، 

دویدن، یا رابطه جنسی دچار سردرد می شوید. 
اگرچه به طور مرتب دچار سردرد می شدید، اما این 

سردرد از همیشه بدتر بوده است. 
سردرد پس از گذشت 24 ساعت شرایط وخیم تری پیدا 

کرده است. 
سردردی که با یک آسیب سر رخ می دهد. 

به همراه سردرد نشانه های دیگری مانند تب، گرفتگی 
گردن، تهوع، و استفراغ را تجربه می کنید. 

به همراه سردرد با اختلال در گفتار، تغییر در بینایی، 
مشکلات حرکتی در دست ها و پاها، از دست دادن تعادل، 

گیجی، یا از دست دادن حافظه مواجه هستید. 
سردرد شدید است و تنها یک چشم قرمز شده است. 

سابقه ابتلا به سرطان و یک سردرد جدید را دارید. 
مدتی است به طور مرتب دچار سردرد می شوید، به ویژه 

اگر بالای 50 سال سن دارید. 
به همراه سردرد با مشکلاتی در بینایی مواجه هستید 
و هنگام جویدن با درد مواجه می شوید، یا وزن از دست 

می دهید. 
سیستم ایمنی بدن شما به واسطه بیماری، مانند عفونت 
HIV، یا مصرف دارو، مانند داروهای مورد استفاده در 

شیمی درمانی و استروئیدها، تضعیف شده است.

این چای شما را زودتر خوش اندام می کند

خاصیت های ناشناخته چای سبز
یک محقق و پژوهشگر طب سنتی گفت: از مهم ترین خواص چای سبز می توان به 

خاصیت چربی سوزی و ضد اشتهایی آن اشاره کرد.
حیدر عظمایی محقق و پژوهشگر طب سنتی در خصوص طبع چای سبز بیان 
کرد: چای سبز  حاوی ترکیباتی مانند کاتچین، تانن، فیتوکمیکال، پلی فنول، کافئین، 

سرشار از ویتامین هایA، E و C و دارای طبع معتدل است.
وی اظهار داشت: از آن جاییکه چای سبز حاوی مواد آنتی اکسیدانی و ویتامین های 

Cو E است در مبارزه با سلول های سرطانی نقش موثری ایفا می کند.
عظمایی تاکید کرد: باید توجه داشت که چای سیاه به دلیل دارا بودن اسانس ها و 
مواد افزودنی فاقد این خواص است و مصرف بیش از حد این نوشیدنی احتمال ابتلا 

به بیماری هایی مانند سرطان روده، کیسه صفرا و مخاط رحم را افزایش می دهد.
این محقق و پژوهشگر طب سنتی عنوان کرد: استفاده از چای سبز از بروز اختلالات 
قلبی و عروقی، چربی و فشار خون جلوگیری می کند، همچنین به خاطر وجود 
ماده کاتچین ترشح آنزیم های لیپاز) که مسئولیت هضم چربی را به عهده دارند( و 
پانکراس) لوزالمعده( را مهار می کند و با شکستن مولکول های چربی سبب تجزیه 

و تحلیل آن ها می شود.
عظمایی توصیه کرد: افراد برای خاصیت چربی سوزی باید چای سبز را به همراه 
موادی مانند بومادران، تخم شوید و کرفس و دارچین مصرف کنند، زیرا نوشیدن آن 

به تنهایی و به مرور زمان سبب سردی طبع شخص می شود.
وی افزود: استفاده از چای سبز در مبتلایان به غلظت مفید است و از آن جاییکه 
خاصیت ضد انعقادی دارد از ایجاد لخته های خونی جلوگیری می کند.همچنین 
بابونه خاصیت  نوشیدن آن به همراه گل گاو زبان، سنبل الطیب، گل سرخ و 

آرامبخشی و ضد استرس دارد. 
این محقق و پژوهشگر طب سنتی با بیان اینکه چای سبز حاوی ماده ای به نام 
"فنولین" است، تصریح کرد: مصرف این نوشیدنی سبب استحکام مینای دندان می 
شود و به خاطر دارا بودن مواد آنتی اکسیدانی در جوانسازی پوست نیز تاثیر بسزایی 

دارد.
عظمایی با اشاره به نقش چای سبز در سم زدایی کبد و پاکسازی ریه یادآور شد: 
افراد باید از مصرف چای سبز کهنه خودداری کنند.همچنین استفاده از این نوشیدنی 
در پیشگیری از بیماری ام اس و ویروسHIV نیز نقش چشمگیری دارد.طبق بررسی 
های انجام شده در ژاپن با وجود استعمال بالای سیگار، افراد کمتر دچار بیماری های 

ریوی می شوند چون مصرف چای سبز در آن ها زیاد است.

یک پژوهشگر طب سنتی  مطرح کرد

کاهش علائم سرماخوردگی با این گیاه معطر

یک پژوهشگر طب سنتی گفت: مصرف ریحان به همراه چای در فصل زمستان 
بیماری های تنفسی و سرماخوردگی را کاهش می دهد.

میلاد خادم پژوهشگر طب سنتی ؛ با اشاره به اینکه گیاه ریحان از گلهای کوچک به 
رنگ های سفید، بنفش و قرمز تشکیل شده، گفت: برای کاهش بیماری های عفونی 

و خونی از این گیاه به عنوان سبزی و دمنوش استفاده کنید.
وی با بیان اینکه ریحان در ایران و افغانستان یافت می شود، اظهار داشت: ویتامین 
A و C موجود در ریحان باعث بهبود قلب، دستگاه گوارشی و عفونت دهان و دندان 

می شود.
این پژوهشگر طب سنتی با اعلام اینکه سبزینه موجود در ریحان باعث از بین رفتن 
بوی دهان می شود، تاکید کرد: مصرف آب ریحان در درمان نیش حشرات، برونشیت، 
عوارض پوستی و چشمی تاثیر بسزایی دارد. خادم به تاثیر مصرف ریحان همراه با چای 
در هوای سرد بر کاهش سرماخوردگی اشاره کرد و افزود: استفاده از این گیاه دارویی 
باعث تقویت سیستم ایمنی بدن، مفاصل استخوانی و هضم غذا می شود و در بیماران 
دیابتی، غلظت خون را کاهش می دهند. وی با اشاره به تاثیر ریحان بر خواب بیان 
کرد: خاصیت ضد اسپاسمی این گیاه خستگی افراد را برطرف می کند و مصرف یک 
لیوان دمکرده ریحان قبل از خواب باعث کاهش استرس و بی خوابی می شود. این 
پژوهشگر طب سنتی با بیان اینکه استفاده از برگ ریحان تاثیر زیادی بر افزایش شیر 
مادر دارد، تصریح کرد: مصرف دمکرده ریحان عوارضی مانند تشنج، سردرد، سرگیجه 
و نفخ معده را بهبود می بخشد. وی یادآور شد: نگهداری گل ریحان از بروز حشرات 

به داخل منزل جلوگیری می کند.

یک متخصص تغذیه :

برای تقویت اعصاب »امگا 3« بخورید
 متخصص تغذیه، راهکارهای غذایی جهت تقویت اعصاب را تشریح کرد و گفت: 

استفاده از مکمل امگا 3 و روغن دانه کتان در این زمینه بسیار مؤثر است. 
سیدعلی کشاورز ، در ارتباط با راهکارهای تغذیه ای تقویت اعصاب اظهار داشت: 
مصرف مکمل های حاوی امگا 3 در این زمینه می تواند بسیار مؤثر واقع شود، چرا که 
اکثر ما ایرانی ها مصرف ماهی را به میزان کم داشته و حتی همان مقدار هم ممکن 

است حاوی اندکی امگا 3 باشد. 
وی افزود: روغن دانه کتان نیز حاوی امگا 3 بوده و برای تقویت اعصاب، مصرف آن 
توصیه می شود، البته باید توجه داشت که تنها یک کپسول امگا 3 برای مصرف روزانه 
کافی نیست و می توان در هر وعده 3 کپسول امگا3 را استفاده کرد، البته به شرطی 

که فرد مشکل فشار خون نداشته باشد. 
متخصص تغذیه با بیان اینکه مصرف روزانه 4 گرم امگا3 هیچ مشکلی برای افراد 
ایجاد نمی کند، گفت: با این حساب، روزانه می توان 14 کپسول امگا3 استفاده کرد. 
همچنین بیمارانی که داروهایی مثل والفارین و مشابه والفارین استفاده می کنند باید 

مراقب این موضوع بوده و بدون مشورت پزشک، از کپسول امگا3 استفاده نکنند. 
کشاورز عنوان کرد: امگا3 هیچ عارضه ای ندارد و یکی از بهترین آرامش بخش ها برای 
افراد به شمار می رود، پس از آن نیز ویتامین هایی همچون ویتامین های گروه های 
B، ویتامین C و E همچنین روی و زینک جهت تقویت اعصاب مصرف آن توصیه 
می شود.  وی اضافه کرد: مصرف لبنیات به ویژه شیر به میزان لازم در شبانه روز علاوه 
بر اینکه به تنظیم خواب کمک می کند، سبب تقویت اعصاب می شود. سبزی های سبز 

تیره و پررنگ نیز به خاطر دارا بودن منیزیم در این زمینه مؤثر است.

فواید روغن جوانه گندم!
روغن جوانه گندم شاید از بهترین موادی باشد که شما می توانید در یک محصول 

غذایی پیدا کنید.
روغن جوانه گندم شاید از بهترین موادی باشد که شما می توانید در یک محصول 
غذایی پیدا کنید. هرچند که به آسانی از بین می رود اما اجزای مختلف آن شامل 
اسیدهای چرب ،مانند لینولئیک و امگا 6 ،اسید چرب پالمتیک، اسید اولئیک و اسید 
لینولنیک یا امگا 3 و اسید چرب است. با اینکه گران است اما خیلی زود خراب می 
شود. روغن جوانه گندم فواید شگفت انگیز دارد که در زیر 4 مورد از آن را می خوانیم.

1-بافت و رنگ پوست
اکثر مرطوب کننده ها و کرمهای شب وروز که از پوست محافظت میکنند، دارای 
ویتامین E هستند. این روغن به بهبود گردش خون و به آفتاب سوختگی بسیار 
کمک میکند . برای درمان بیماری های پوستی مانند درماتیت، پسوریازیس و اگزما 

خوب است.
2- بهبود قدرت عضلانی و استقامتی

برای کسانی که مرتب به باشگاه میروند و نیاز به ساخت قدرت عضلانی دارند ، این 
روغن ،قدرت عضلانی را بهبود می بخشد

۳- از قلب محافظت می کند و التهاب را کاهش می دهد
اسیدهای چرب عمدتا اسید لینولنیک در روغن جوانه گندم به کاهش التهاب در 
دستگاه گوارش کمک می کند. اسید اولئیک به محافظت از قلب برای بیماری های 

قلبی و عروقی بسیار کمک می کند.
۴- محافظت قلب از بيماری های قلبی و عروقی

برای کنترل سطح کلسترول در کبد موثر است. کاهش سطح LDL یا کلسترول 
بد و افزایش سطح HDL یا کلسترول "خوب" در بدن است. از این رو، کسانی که در 
معرض خطر بیماری قلبی یا سکته مغزی هستند ،باید ترکیب روغن جوانه گندم را به 

عنوان یک بخش اساسی از رژیم غذایی خود بگنجانند.
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کاربران برنامه ترجمه گوگل با توجه به ارتقای هوش مصنوعی برنامه مذکور 
می توانند برای ترجمه متون از ژاپنی به انگلیسی تنها دوربین گوشی را در برابر متن 

مورد نظر قرار دهند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از هات هاردویر، به روزرسانی یاد شده دوربین 
های گوشی ها را با برنامه مذکور سازگار کرده و لذا افرادی که با زبان انگلیسی 

آشنایی داشته باشند در سفر به ژاپن برای فهم نوشته های تابلوها، متروها، موزه ها یا 
محصولات موجود در مغازه ها مشکل زیادی نخواهند داشت.

قابلیت مذکور که به Word Lens مشهور شده فراتر از خدمات برخی برنامه های 
مشابه است که به کاربران امکان می دهند تا از متون نوشته شده به زبان ژاپنی عکس 

بگیرند و سپس ترجمه انگلیسی آنها را دریافت کنند.
 Word Lens برای اجرا تنها نیازمند فعال بودن برنامه Google Translate و قرار 
دادن دوربین در برابر متن ژاپنی است. با این کار ترجمه انگلیسی بلافاصله در برابر 

چشمان شما در نمایشگر ظاهر می شود.
مزیت مهم دیگر این خدمات، دسترسی به آن به صورت محلی و بدون نیاز به 
اتصال به اینترنت و حتی فعال بودن سیم کارت است و لذا برای مسافران بسیار 
کارآمد خواهد بود. البته باید توجه داشت که از این طریق ترجمه دقیقی برای متون 

بلند ارائه نمی شود و کاربرد آن تنها برای ترجمه متون کوتاه است.
گوگل این خدمات را برای کاربران 30 زبان زنده دنیا ارائه داده و قرار است در 
آینده 103 زبان تحت پوشش خدمات ترجمه گوگل هم با Word Lens سازگار 

شوند.

بازار عرضه نمایشگرهای عریض و فوق دقیق روز به 
روز در حال گسترش است و ایسوس با عرضه نمایشگر 
Designo Curve MX34VQ جانی تازه به این بازار 
بخشیده است.  این نمایشگر 34 اینچی از دقت 3440 در 
1440 پیکسل برخوردار است که در نوع خود کم سابقه 
است. نمایشگر مذکور مقعر بوده و دارای انحنای ملایمی 
است که به کاربران امکان می دهد تصاویر را با جزییات 
بهتری مشاهده کنند. کاربرانی که در برابر این نمایشگر 
بنشینند حتی با زاویه دید 178 درجه افقی یا عمودی 

می توانند محتوای تصویر را به خوبی مشاهده کنند. زمان 
واکنش نمایشگر مذکور تنها 4 ثانیه و میزان روشنایی آن 
برابر با سیصد CD بر متر مربع و نسبت تضاد تصویر یا 

contrast ratio آن هم 3000:1 است.
این نمایشگر دارای بلندگوهای دوگانه هشت واتی 
است. اما شاید جذاب ترین قابلیت آن شارژ بی سیم 
باشد که فعلا در حال آزمایش برای چند مدل محدود 
از گوشی های هوشمند است.  برای این نمایشگر یک 
 Qi wireless charging صفحه شارژ بی سیم موسوم به

pad طراحی شده که در زیر آن قرار می گیرد و با 
استفاده از آن می توان برخی مدل های سازگار گوشی 
های هوشمند را نیز شارژ کرد. در پشت این نمایشگر 
سه پرت HDMI 2.0، پرت 1.2a DisplayPort، جک 
صوتی 3.5 میلی متری و ... وجود دارد. یک مدل 37.5 
اینچی از این نمایشگر با دقت 3840 در 1600 پیسکل 
و با ضریب انحنای 2300R طراحی شده است.  قیمت 
مدل 34 اینچی این نمایشگرها هنوز اعلام نشده، اما مدل 

37.5 اینچی 1099 دلار قیمت دارد.

براساس تحقیقی جدید در آینده می توان از عکس های سلفی در حوزه بانکداری 
آنلاین، ویزیت پزشک و موارد دیگری استفاده کرد.

 طبق گزارشی که سونی موبایل و شرکت فیوچریزون انجام داده اند، محبوبیت 
عکس های سلفی در آینده نزدیک به کاربرد آن در صنایع مختلف کمک خواهد کرد. 
براساس تحقیق انجام شده هر فرد به طور متوسط ماهانه 24 عکس سلفی می گیرد. 
برهمین اساس طی پنج سال آتی فناوری های مختلفی برای به کارگرفتن سلفی ها 

به بازار می آید. 

طبق این تحقیق می توان از عکس سلفی به عنوان راهی برای احراز هویت  در 
حساب های مختلف بانکی و انجام پرداخت آنلاین استفاده کرد.    دکتر یان پیرسون 
دراین باره می گوید: تحقیق ما نشان داد افراد نسبت به کاربردهای آتی از عکس های 
سلفی بسیار خوش بین هستند. به گفته پیرسون علاوه بر استفاده از سلفی در بانکداری 

آنلاین، راهی برای خرید آنلاین نیز به حساب می آید.
 کاربر می تواند با گرفتن یک سلفی تمام قد از خود  لباس های مختلف را برای خود 

اندازه گیری کند و بدون خروج از خانه، خرید خود را انجام دهد.

ترجمه متون ژاپنی به انگلیسی با استفاده از دوربین گوشی ممکن شد

عرضه نمایشگر فوق دقیق دارای انحنا با قابلیت شارژ بی سیم

خرید آنلاین و احراز هویت با عکس سلفی
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شهردار منطقه یك قم  خبرداد

افتتاح 2۵ پروژه عمران شهری
 همزمان با دهه فجر 

شهردار منطقه یك قم از افتتاح و بهره برداری بیش از 25 پروژه عمرانی، خدماتی ، 
ترافیکی و فضای سبز در دهه فجر خبر داد. 

مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به افتتاح پروژه های عمرانی در دهه فجر، گفت: برای 
افتتاح و بهره برداری از این پروژه ها بیش از 650 میلیارد ریال اعتبار در نظر گرفته 
شده است. وی افزود: یکی از مهم ترین مقوله های توسعه شهری، اجرای الگوهای 
مهندسی سبز تبدیل فضای سبز سطحی به حجمی است که در راستای ارتقاء 
کیفیت محیط زیست شهری تأثیر به سزایی دارد و به همین منظور احداث و بهره 
برداری از بوستان های کودک، فردوسی و قدوسی با وسعتی بالغ بر 25 هزار متر مربع 
و با 30 میلیارد ریال اعتبار در سطح منطقه صورت گرفته و در اختیار شهروندان قرار 
خواهد گرفت. اصفهانیان مقدم با اشاره به اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی، بیان 
داشت: در این راستا نیز اقدامات قابل توجهی نظیر مکانیزاسیون نحوه آبیاری فضاهای 
سبز، تفکیک و لوله گذاری شبکه آب خام بزرگراه امام علی)ع(، بلوار عمار یاسر و بلوار 
15 خرداد به وسیله آبیاری قطره ای، احداث نهالستان مجهز در بوستان رضوان برای 
کاشت و تولیدات گیاهی توسط منطقه انجام شده است. وی یکی دیگر از مهم ترین 
شاخصه ها در اجرای پروژه ها را رعایت اصول فنی و ایمنی نام برد و افزود: تکمیل و 
تجهیز بوستان ها، تبدیل سیستم های آب نماها از سنتی به صنعتی ) تبدیل کف 
کش به موتور خانه (، اصلاح وضعیت سیستم ایمنی برق بوستان ها و استاندارد سازی 
مبلمان شهری، کمپلکس بازی کودکان و ست های ورزشی در بوستان ها فعالیت های 
چشمگیری انجام شده تا شهروندان و زائرین با خیالی آسوده از امکانات رفاهی و 
ورزشی بوستان ها استفاده کنند. شهردار منطقه یک قم به دو پروژه ترافیکی تاثیرگذار 
در سطح منطقه اشاره کرد و بیان داشت: با بهره برداری از تقاطع غیر همسطح 
عماریاسر، 15 خرداد شاهد کنترل ترافیک و کاهش زمان سفرهای شهری به هسته 
مرکزی شهر هستیم و در ادامه تقاطع مقداد که راه ارتباطی ایمن و دسترسی آسان 
به بزرگراه امام علی)ع(، میدان 72 تن و مسجد مقدس جمکران از بلوار عمار یاسر را 
میسر می سازد که هر دو پروژه روگذر آن ها تکمیل شده و تا پایان سال جاری کل 

پروژه به اتمام خواهد رسید.

سرپرست معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم خبر داد؛

پیش بینی ضوابط ویژه فضای سبز
 در طرح تفصیلی شهر قم

 سرپرست معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: باتوجه به اهمیت 
فضای سبز، ضوابط ویژه ای برای حفظ و توسعه این فضا در طرح تفصیلی شهر قم 

پیش بینی شده است. 
غلامرضا جانقربان با تأکید بر اینکه بی توجهی به مقوله فضای سبز در طرح تفصیلی 
شهر قم درست نیست، اظهار کرد: کم شدن مساحت فضای سبز در طرح تفصیلی 

جدید شهر به دلیل عدم تحقق برخی پیش بینی های رشد جمعیتی است.
وی تصریح کرد: در دهه 70 جمعیت شهر قم بسیار زیاد و رو به رشد بوده و 

سیاست هایی متناسب با این رشد جمعیت در طرح تفصیلی سال 72 گنجانده شد.
جانقربان با اشاره به این که طرح تفصیلی سال 71 محدوده قانونی شهر را به 2 هزار 
و 700 هکتار در افق 1390 افزایش داد، گفت: سال 86 هم دولت 500 هکتار مسکن 
مهر را وارد شهر کرد اما محدوده شهر ثابت ماند و 500 هکتار را از نقاط دیگر کاهش 
دادند. وی با اشاره به اینکه شهر قم به جمعیت پیش بینی شده یک میلیون و 400 هزار 
نفری در سال 90 نرسیده است، اضافه کرد: طرح تفصیلی که سال 92 برای مدت 10 
سال مصوب شد جمعیت را بر اساس یک میلیون و 350 هزار نفر دید و حداکثر 200 
هکتار به شهر قم اضافه کرد. سرپرست معاونت معماری و شهرسازی شهرداری قم اظهار 
کرد: در نهایت چیزی که اتفاق افتاد این بود که 600 هکتار را در دهه 90 طرح تفصیلی 
جدید به عنوان فضای سبزی که هنوز ساخته نشده دیدیم؛ یعنی باید سالانه 60 هکتار 
افزایش داشته باشیم. جانقربان با بیان اینکه به این دلیل که افزایش جمعیت مورد انتظار 
را در این سال ها نداشتیم و محدوده شهر هم افزایش پیدا نکرد، محدوده فضای سبز 
کم شد، گفت: در نتیجه نمی توانیم بگوییم نگاه به فضای سبز در طرح تفصیلی جدید 

ضعیف بوده بلکه اقتضای مطالعات کارشناسی کار را به اینجا رسانده است.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  خبرداد

بارگیری و ارسال صادرات خوشه سنگ قم 
به عراق

با حضور مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم، عامل توسعه و فعالان خوشه 
سنگ استان، محموله سنگ صادراتی این خوشه به کشور عراق بارگیری شد.  

امیرطیبی نژاد با اعلام این خبر اظهارداشت: فعالان صنعتی و تولیدی استان قم به این 
نتیجه رسیده اند که یکی از راه های موثر و مهم دربرون رفت از رکود و توسعه صنعت، 
صادرات است. وی با بیان اینکه صادرات می تواند بخشی از نیاز واحدهای صنعتی به 
نقدینگی و منابع مالی را نیز برطرف کند افزود: سازمان صنایع کوچك برای رفع دغدغه 
و نیاز مالی واحدهای صنعتی در کنار تلاش برای جذب منایع مناسب و کم بهره بانکی 
طرح هایی چون ورود صنایع کوچك به فرابورس، ورود تولیدات صنایع کوچك به بورس 
کالا و از همه مهم تر صادرات را در دستور کار خود قرار داده است. طیبی نژاد استقبال 
وورود صنایع کوچك از طرح های حمایتی را مناسب ارزیابی کرد و گفت: خوشه های 
کسب وکار استان قم به صورت جدی وارد میدان صادرات شده اند و با حضور در 
نمایشگاه ها و برنامه های بین المللی و داخلی توانسته اند دستاوردهایی نیز داشته باشند. 
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم بارگیری و ارسال تولیدات خوشه سنگ قم 
به کشور عراق را نتیجه طرح های حمایتی سازمان صنایع کوچك و همت بالای خود 
فعالان خوشه سنگ ارزیابی کرد و تاکید کرد: همیشه برنامه ریزی، همت والا و ممارست 
به موفقیت و نتیجه مثبت منجر می شود ولی آنچه مهم است حفظ و گسترش این 
موفقیت است. وی در ادامه با اشاره به ظرفیت بالای صنایع تولیدی استان قم یادآور 
شد: طی یك سال اخیر با تلاش های خود واحدهای صنعتی نمونه استان و حمایت 
های سازمان صنایع کوچك و شهرك های صنعتی ایران به موفقیت های بالایی در سطح 

منطقه ایی و جهانی دست یافته اند که بزودی آن ها نیز اعلام خواهد شد

معاون امور اجتماعی بهزیستی استان قم:

خانه امن اسکان موقت زنان خشونت دیده در قم 
راه اندازی می شود

معاون امور اجتماعی بهزیستی استان قم از تأسیس نخستین خانه ی امن دختران 
و بانوان خشونت دیده با همکاری بخش غیر دولتی  در طی سال جاری خبر داد. 

 مریم علیشیری اظهارداشت :پیش از این دختران فراری و زنان آسیب دیده و در 
معرض آسیب در خانه سلامت و بازپروری زنان در مراکز آسیب اجتماعی بهزیستی 

استان حمایت و نگهداری می شدند.
وی با تاکید بر اینکه تعدیل خشونت علیه زنان، پیگیری های خاص و جدی را از سوی 
نهادها و دستگاه های اجتماعی و فرهنگی می طلبد، اضافه کرد: خشونت علیه زنان در 
خانواده ها یک مساله و پدیده جهانی است اما حساسیت این موضوع ایجاب می کند 
متناسب با شرایط جامعه، ریشه های آن را شناخته و با بسیج تمام امکانات به کنترل و 
مهار آن بپردازیم. علیشیری گفت : نداشتن حامی، ترس از تهدید یا آزار رسیدن توسط 
اعضای خانواده، باور های عرفی و ترس از دست دادن فرزندان را مهم ترین عوامل 
 باقی ماندن زنان خشونت دیده در محیطی که برای آنها خشونت زا است دانست.

وی با بیان اینکه تاسیس مراکز اسکان موقت با هدف پاسخگویی به نیاز اجتماعی 
و ارائه خدمات تخصصی به زنان خشونت دیده و فرزندانشان می باشد،اظهار کرد: 
گروه هدف خانه های امن، زنان خشونت دیده و در معرض خشونت که نیازمند 
دریافت خدمات اعم از خدمات سرپایی یا اقامتی است، می باشد.معاون امور اجتماعی 
بهزیستی در خصوص خدمات تخصصی قابل ارائه در خانه امن نیز گفت: خدمات 
سرپایی در این خانه شامل خدمات مددکاری اجتماعی، خدمات روانشناسی، خدمات 
بهداشتی و درمانی، خدمات حقوقی، خدمات فرهنگی، آموزشی و اشتغال می باشد. 
وی در ادامه تصریح کرد: خدمات اقامت شبانه روزی نیز شامل خدمات تخصصی فوق 
الذکر به زنان و دختران در معرض خشونت می باشد و این افراد می توانند حداکثر 
به مدت 120 روز از خدمات نگهداری موقت استفاده نمایند که این مدت در صورت 
نیاز با تایید تیم تخصصی برای 60 روز دیگر قابل تمدید خواهد بود. علیشیری در 
ادامه گفت: اطلاع رسانی و آگاه سازی عمومی در رابطه با خشونت علیه زنان، مداخله 
در مشکل فرد خشونت دیده به منظور ارتقای سطح دانش و آگاهی آن ها و خانواده 
هایشان و بکار گیری شیوه های پیشگیرانه همچنین ارتقای توانمندی های زنان در 
معرض خشونت و خشونت دیده جهت مقابله با مسائل فردی و اجتماعی در شرایط 
بحرانی از طریق خدمات تخصصی به موقع را از دیگر اهداف اختصاصی تاسیس خانه 

امن دانست.
وی در پایان اظهار کرد: اداره کل بهزیستی استان قم جهت دستیابی به اهداف 
خود در راه اندازی خانه امن نیازمند همراهی و همکاری مسئولان و دستگاه ها بویژه 

استانداری، نیروی انتظامی، دستگاه قضایی و علوم  پزشکی می باشد.

خشونت پدیده ای همزاد جوامع بشری بوده و همواره به شکل 
های مختلف در محیط بروز می یابد اما آنچه در شرایط کنونی 
نگرانی ها را بر می انگیزد رشد چشمگیر این رفتار در قشرها و 

طبقه های گوناگون جامعه است. 
این روزها شاهد وقوع حوادث و وقایع ناگوار و گاه غیرقابل جبرانی 
هستیم که ناشی از خشم و خشونت است. تحمل و گذشت کمتر 
در میان شهروندان دیده می شود و مصداق های آن در مترو، 
صف نانوایی، تاکسی، اتوبوس و اماکن دیگر شهری دیده می شود.

ادامه این روند می تواند امنیت اجتماعی را با خطر روبرو کرده 
از این رو کم کم با جامعه ای مواجه خواهیم شد که برای دفاع از 
خود در برابر انواع تهاجمات اجتماعی، مجبور به استفاده از اقدامات 
فیزیکی شود.برخی کارشناسان و صاحبنظران خشم و نزاع را به 
عنوان نخستین آسیب اجتماعی در کشور بیان می کنند بنابر این 
همه نهادها با همکاری متخصصان و صاحبنظران باید عوامل بروز 
این مساله را ریشه یابی کرده و راهکارهای لازم برای کم کردن این 

مساله در جامعه ارائه کنند. 
 راه کنترل خشم 

افشین طباطبایی نویسنده و پژوهشگر مسائل اجتماعی با بیان 
این مطلب که خشم در ذات و نهاد انسان است، گفت: هیچ 
شخصی نمی تواند ادعا کند که تا به حال عصبانی نشده است اما 

مهم مدیریت و مهار خشم است. 
وی اظهارکرد: خشم در همه افراد اتفاق می افتد و علل مختلفی 
نیز در وقوع آن موثر هستند و مهمترین علت این است که اشخاص 
از جانب افراد دیگر مورد تعدی قرار می گیرند و شخصیت، حرمت 
و شان انسانی آنها کوچک شده و مورد جرم قرار گرفتند که منجر 
به خشونت می شود.طباطبایی دلیل دیگر بروز خشونت را گرفتن 
حق و حقوق فردی بیان کرد و افزود: شخص جز خشونت راه 
دیگری برای گرفتن حق خود بلد نیست و این امر منجر به بروز 
خشونت می شود. به گفته این پژوهشگر مسائل اجتماعی، فرد 
ممکن است به دلیل یک حادثه و اتفاق دچار خشم ناگهانی شود 

و نتواند آن را کنترل کند. 
** ترس، اضطراب و خشونت عوامل درونی آزار انسان 

طباطبایی اضطراب، ترس و خشم را سه عامل درونی آزار انسان 
عنوان کرد و گفت: این عوامل تا زمانی که به صورت بیرونی نمایان 
نشده باشند به خود فرد آسیب می زنند و وقتی خشم درونی به 
شکل بیرونی بروز می کند و منجر به پرخاشگری می شود شخص 
هم به خود و هم به جامعه و اطرافیان آسیب روانی و فیزیکی وارد 
می کند. این پژوهشگر مسائل اجتماعی با تاکید بر این که بالارفتن 
ترس درون منجر به خشم می شود، اظهارکرد: شخص برای این 
که حق خود را بگیرد و یا از جان خود محافظت کند به پرخاشگری 
رو می آورد چرا که از درون ترسیده و اقدام به این کار می کند 
و نکته جالب این است که وقتی که عصبانی می شود و آستانه 
تحمل او شکسته می شود و اقدام به پرخاشگری می کند. وی 
ادامه داد: در این شرایط فرد قدرت تعقل خود را از دست می دهد 
و برای همین است که افرادی که دچار بزه می شوند مقابل قاضی 
می گویند که نمی دانم چه اتفاقی افتاد و در حقیقت درست می 
گویند چون نمی دانند که با این خشم چه باید می کردند و بعد از 

آن اتفاق فرد دچار پشیمانی می شوند.
طباطبایی تصریح کرد: غالبا افرادی که زود عصبانی می شوند 
بلافاصله بعد از آن احساس پشیمانی و شرمساری می کنند و این 

قدرت خشم است که ناشی از نابالغی انسان است. 
 افراد در کودکی خشم را یاد می گيرند 

این پژوهشگر مسائل اجتماعی بیان کرد: درست است که خشم 
امری درونی است اما افراد آن را یاد می گیرند و به خصوص در 
دوران کودکی وقتی خردسال هستند و خواسته ای دارند و ممکن 
است این خواسته درست هم نباشد با داد و فریاد و گریه به خواسته 
خود می رسند و این موضوع در فرد نهادینه می شود که با داد 
و فریاد می تواند به خواسته خود برسد و حتی در بزرگسالی به 
جای این که گفت و گو، مذاکره و بیان به صورت قاطعانه خواسته 
خود را مطرح کند اقدام به خشونت و داد و بیداد می کند تا به 
خواسته خود برسد چرا که در کودکی پدر و مادر او در مقابل 
عصبانیت و پرخاش فرد، خواسته های او را برآورده می کردند و این 
در ناخودآگاه او ثبت شده است. وی تغییرات هورمونی را از دیگر 
عوامل موثر بر بروز خشم عنوان کرد و افزود: تغییرات هورمونی 
ناشی از بیماری ها در فرد باعث می شود که آستانه تحمل فرد 
پایین بیاید و در مقابل محرک ها واکنش نشان دهد و علاوه بر آن 
میزان قند خون در افراد نیز در بروز خشونت موثر است و کاهش 
قند خون در ساعات مختلف شبانه روز که فرد احساس گرسنگی 
می کند نیز موجب بروز خشونت می شود. طباطبایی اظهارکرد: 
وقتی فرد ببیند حقش پایمال می شود و نمی تواند به حق و 
خواسته خود برسد عصبانی می شود که این عصبانیت با خشونت 
اراذل و اوباش متفاوت است. اراذل و اوباش به دلیل خشونتی که در 
کودکی با آن مواجه شدند و مدام با آن برخورد داشته اند و چون 
اعضای خانواده انواع خشونت ها را بر آنها اعمال کردند این امر در 
آنها نهادینه شده و خشونت به عنوان یک رفتار طبیعی در آن بروز 
می کند. وی با بیان این مطلب که سه مولفه مادر، مربی و مدرسه 
در تربیت انسان کارساز هستند، افزود: مربی می تواند پدر باشد اما 
در این بین نقش تربیتی مادر و مدرسه انکارناپذیر است و کودک 

در آن محصور است و گاهی اوقات شاهد هستیم که مادر یک پیام 
تربیتی می دهد و مدرسه پیام دیگری می دهد و از طرف دیگر 
مربی )پدر( نیز پیام متفاوتی می دهد و این کودک دچار تعارض 
می شود و وقتی رقابت ناسالم در مدرسه را مشاهده می کند و 
باعث می شود که کودک به سمتی حرکت کند که مناسب نیست 

و گاهی نیز اقدام به خشونت و پرخاشگری می کند. 
این پژوهشگر مسائل اجتماعی تاکید کرد: بهتر است در مدارس 
به جای آموزش مسائل واهی و بیهوده، تعامل و گفت و گو با 
یکدیگر را آموزش دهند و تا برای احقاق حق خود از گفت وگو و 
منطق استفاده کند بدون عصبانی شدن با قاطعیت خواسته خود 
را عنوان کند. وی با اشاره به این که علاوه بر عوامل درونی عوامل 
بیرونی نیز در بروز خشونت موثر هستند، عنوان کرد: عوامل بیرونی 
چون آلودگی هوا و کمبود اکسیژن در بروز خشونت موثر است. 
ترافیک سنگین شهری و رانندگی طولانی مدت نیز جزء عوامل 
استرس زا هستند. چرا که وقتی فرد مجبور است چهار تا پنج 
ساعت بدون این که حرکتی کند در فضای کوچک داخل ماشین 
رانندگی کند این خود موجب استرس در فرد می شود و شخص 
در مقابل کوچک ترین محرک واکنش نشان می دهد و پرخاش 

می کند. 
این پژوهشگر مسائل اجتماعی ادامه داد: نوع تغذیه و مواد 
غیرارگانیکی که افراد استفاده می کنند، تماشای بیش از حد 
تلویزیون و استفاده مداوم از گوشی های تلفن همراه و حضور در 
فضای مجازی نیز استراس زا بوده و آستانه تحمل فرد را پایین می 
آورد و باعث می شود افراد بلافاصله از کوره در بروند و عصبانی 

شوند. 
 انزوای افراد در شهرهای بزرگ دليل افزایش خشونت 

طباطبایی یکی از دلایل افزایش نزاع و خشونت در شهرهای 
بزرگ را منزوی بودن افراد بیان کرد و گفت: در شهرهای بزرگ 
افراد منزوی می شوند و با کسی ارتباط برقرار نمی کنند و این 
عدم برقراری ارتباط خود به عنوان عامل تنش زا و استرس زا 
است که منجر به خشونت در بین افراد می شود و مشاهده می 
کنیم که افراد سر کوچک ترین مسائل همچون جای پارک ماشین 
با هم درگیر می شوند. وی به خبرنگار ایرنا گفت: خشونت تنها 
به خشونت بدنی محدود نمی شود و ما انواع خشونت همچون 
خشونت نرم، خشونت رفتاری که خشونت فیزیکی ساده ترین نوع 
آن است، خشونت جنسی که در محیط های شغلی و کاری در 
سراسر دنیا پاگرفته است و فشار اجتماعی و نزاع های غیرعرفی که 
اینها مشهود هم نیستند را شاهد هستیم که لازم است وکلا در این 
زمینه بیشتر فعالیت کنند. این پژوهشگر مسائل اجتماعی اولین 
راهکار برخورد با خشونت را آموزش عنوان کرد و گفت: آموزش 
باید از سنین کودکی و در خانواده انجام شود و والدین در برخورد 
با کودکان در مقابل داد و فریاد فرزندان خود بلافاصله خواسته 
او را برآورده نکنند بلکه باید به او یاد بدهند که با گفت و گو و 
آرامش خواسته خود را بیان کند و اگر به جا و درست بود آنها را 

برآورده کنند. 
طباطبایی ادامه داد: در بررسی ها شاهد هستیم که آستانه 
تحمل برخی افراد مثل ورزشکاران بالاست زیرا در برخی رشته 
های ورزشی آنها آموزش می بینند و یاد می گیرند که چگونه رفتار 

کنند و آستانه تحمل آنها بالا می رود. 
وی درباره راه حل دیگر برخورد با خشونت تاکید کرد: افراد باید 
در موقعیت های مختلف قرار بگیرند و بتوانند با افراد مختلف تعامل 
داشته باشند و یاد بگیرند که چگونه با این افراد ارتباط برقرار کنند. 

 خشم یکی از مهم ترین هيجانهای انسانی
 که کارکرد حياتی دارد 

با خبرنگار  نیز در گفت و گو  سارا گلستانی مشاور خانواده 
اجتماعی ایرنا با بیان این که خشونت، خشم و پرخاشگری سه 
واژه رایجی هستند که در زمینه مشترک به کار برده می شوند، 
درباره تعریف خشونت، گفت: خشونت و پرخاشگری در یک رده 

و مفهوم هستند و در واقع خشم هایی است که فرد در جای خود 
تخلیه نکرده است و بعد در یک موقعیت غیرواقعی و نامتناسب با 
شرایط ابراز می کند. مثلا شخصی بارها به حریم خصوصی شما 
تعرض می کند و شما به جای آن که به او اعتراض کنید در مقابل 
به فرد دیگری که در تاکسی کنار شما نشسته اعتراض و پرخاش 
می کنید که چرا باعث آزار شما شده است. وی درباره عوامل موثر 
در ایجاد خشونت اظهارکرد: وقتی فرد خشم های طبیعی و روزمره 
خود را در موقعیت های هر کدام از آنها بروز ندهد و این هیجان 
ها بر روی هم انباشته شوند تبدیل به خشونت و رفتار پرخاشگرانه 
می شوند که دلیل آن ریشه در ویژگی های تربیتی و فرهنگی 

هر شخص دارد. 
این روانشناس تصریح کرد: در جامعه و فرهنگ ما خشم پدیده 
پذیرفته شده ای نیست در حالی که یکی از مهم ترین هیجان های 
انسانی که کارکرد حیاتی دارد خشم است که اگر در موقعیت خود 
بروز کند به سلامت روانی شخص کمک می کند اما متاسفانه در 
آموزه های ما بر سرکوب خشم توصیه می شود و این خشونت ها 
تبدیل به رفتار خشونت آمیزی می شود که ما هر روز در اطراف 
خود آن را مشاهده می کنیم. وی ادامه داد:برخی از علائم رفتاری 
نشانگر این خشم های سرکوب شده بی محلی ها، قهرها، بی 
تفاوتی ها و بی حسی های هیجانی است که افراد نسبت به یکدیگر 
دارند و نشان از تل انبار خشم های سرکوب شده ای است که فرد 

راهی غیر از این موارد برای بروز آن پیدا نکرده است. 
 خشونت در جوامع در حال گذار اجتناب ناپذیر است 

این روانشناس با اشاره به آستانه تحمل پایین مردم، بیان کرد: در 
جامعه ای که ما در حال حاضر در آن زندگی می کنیم از یک سو 
مسائل، مشکلات و صورت مساله های حل نشده ای وجود دارند 
که باعث شده افراد در زندگی خود با استرس های زیادی مواجه 
باشند و از سوی دیگر جامعه در حال عبور از وضعیت سنتی به 
وضعیت نسبتا مدرن است که در این شرایط ،استرس و اضطراب 

افراد بالاست و خود دلیلی بر کاهش آستانه تحمل مردم است. 
وی تاکید کرد: در جامعه در حال گذار از سنتی به مدرن افراد 
با حق و حقوق خود در روابط خود با دیگران و در جامعه بیشتر 
آشنا می شوند و وقتی شاهد پایمال شدن این حق و حقوق می 
شوند ، اقدام به رفتار پرخاشگرانه می کنند و به عبارت ساده تر می 
توان گفت که پایمال شدن حقوق افراد دلیلی بر رفتار پرخاشگرانه 

آنها است. 
گلستانی توضیح داد: سطح استرس و اضطراب در جوامع مدرن 
و شهرها بالاست و باعث می شود که تحمل افراد پایین بیاید چرا 
که بدن انسان در شرایط اضطراب و استرس در وضعیت آماده باش 
و دفاعی قرار می گیرد در این حالت دیگر صحبت هایی که خارج 
از ذهن او می گذرد را نمی شنود و صبر و تحمل شنیدن و دیدن 
افراد پیرامون خود را ندارد و در فضای ذهنی خود با دیگران برخورد 
کرده و مطابق پیش داوری خود با آنها رفتار می کند. وی با اشاره 
به این که یکی دیگر از عوامل موثر بر خشونت در جوامع افسردگی 
است، افزود: طبق آمار وزارت بهداشت از هر سه الی چهار نفر، یک 
نفر افسرده است که بالاتر از آمار جهانی است . در چنین شرایطی 
وقتی شخص از صبح که از خواب برمی خیزد تا شب که دوباره 
به منزل خود برمی گردد در کم معاشرت ترین حالت یا خود او 
دچار خشم و خشونت است یا حداقل با پنج الی 10 نفر دیگر در 
تعامل است که خشونت را از آنها دریافت می کند و این تعاملات 

ناسالم هستند. 
گلستانی ادامه داد: در این شرایط تعادل روانی محیط به هم می 
ریزد و نمی توان انتظار پیشبرد کاری را داشت و در این شرایط 
کارکرد افراد کاهش یافته و افسردگی به صورت تصاعدی افزایش 

می یابد. 
دولت نقش مهمی در بهبود سلامت روان

 افراد جامعه دارد 
این روانشناس درباره راهکارهای کاهش خشونت در جامعه به 

خبرنگار اجتماعی ایرنا گفت: مسئولین باید به فکر باشند چرا که 
بهبود سلامت روان و حل این مساله نیاز به بسیج عمومی دارد. 

وی پیشنهاد داد: در این زمینه می توان از فرهنگسراها و سراهای 
عمومی استفاده کرد و دانشجویان روانپزشک و روانشناس که علاقه 
مند به کسب تجربه هستند به عنوان کارآموز در زمینه بررسی 
سلامت روان افراد جامعه به کار گرفت و سپس نتایج را به پزشکان 

متخصص ارجاع داد. 
این روانشناس ادامه داد: مساله سلامت روان مساله مهمی است 
که دولت باید هزینه های آن را پرداخت کند چرا که افراد ممکن 
است متوجه ضرورت موضوع نشوند در حالی که باید این مساله در 
اولویت قرار گیرد و حتی داروها و خدمات مورد نیاز بصورت رایگان 
یا با تخفیف در اختیار افراد قرار گیرد تا هر چه سریع تر این حال بد 

افراد بهبود یابد و جامعه به وضعیت امن روانی برسد.
خشونت از جلوه های مذموم رفتار بشری است 

حسین عبدالهی استاد دانشگاه هم در گفت و گو با خبرنگار 
اجتماعی ایرنا با بیان این که خشونت از جلوه های مذموم رفتار 
بشری است، گفت: خشونت با استفاده از ابزار قدرت و زور و با هدف 
آسیب رساندن انجام می شود و دامنه ای از بدرفتاری کلامی تا 
برخورد فیزیکی را دربرمی گیرد و فرد خشونت دیده در وضعیتی 

برخلاف میل شخصی خود قرار می گیرد. 
به گفته وی، خشونت را می توان در سه رویکرد زیست شناختی، 

روانشناختی و جامعه شناختی بررسی کرد. 
این استاد دانشگاه افزود: رویکرد زیست شناختی معتقد است 
انسان به سبب غرایزش ذاتا مستعد خشونت است البته با قبول این 
فرضیه این سوال پیش می آید که چرا همه انسان ها خشونت ورز 
نیستند و یا درجات و شیوه خشونت ورزی در افراد متفاوت است؟

عبداللهی ادامه داد: رویکرد روانشناختی خشونت ناشی از رشد 
ناقص شخصیت فرد است و رویکرد جامعه شناختی نیز منشا 
به ساختارهای  و  فرد جستجو کرده  از  بیرون  در  را  خشونت 

اجتماعی معطوف می کند. 
این استاد دانشگاه تصریح کرد: وقتی منشا خشونت را در جامعه و 
ساختارهای اجتماعی جستجو می کنیم باید ریشه های بروز آن را 

در ابعاد فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و سیاسی بیابیم. 
وی درباره علل فرهنگی بروز خشونت گفت: از بعد فرهنگی 
خانواده، سازمان های آموزشی همچون مهدکودک، کودکستان تا 
دانشگاه، رسانه ها به ویژه در زمان رشد فناوری رسانه ای و شتاب 
گیری فرآیند جهانی شدن در دوره معاصر کار و اشتغال و سازمان 
مدنی را در بر می گیرد .به گفته عبداللهی، در بعد اقتصادی و 
اجتماعی فقر، بیکاری، محرومیت و طرد اجتماعی، بی عدالتی، 
حاشیه نشینی و شکاف اجتماعی و در بعد سیاسی اصل استقلال 
و آزادی انسان ها مطرح است و تجربه نشان داده استبداد سیاسی 
در درازمدت خشونت زاست مجموع این عوامل منشا خشونت 
هستند. این استاد دانشگاه با اشاره به این که انسان موجودی 
اجتماعی است، گفت: جوامع هر چه پیچیده تر و ناهمگون تر می 
شوند در نتیجه نیازها و مطالبات آنها نیز ناسازگار می شود این امر 
منجر به نابرابری در عرصه های گوناگون می شود که این نابرابری 
ها باید تعدیل شود و به گروه های اجتماعی در معرض آسیب 

توجه بیشتری کرد. 
 ایران دارای پشتوانه های عظيمی 
از الگوهای خشونت پرهيز است 

ایران دارای پشتوانه های  این مطلب که  بیان  با  عبداللهی 
عظیمی از الگوهای خشونت پرهیز است که ضروری است در 
روند جامعه پذیری به آنها توجه شود، افزود: مردم به فرهنگ 
نهادهای مدنی  با کمک  تواند  و دولت می  دارند  نیاز  سازی 
استراتژی فرهنگی مناسب در مقابله با اندیشه های خشونت زا را، 
به ویژه با ایجاد فضا برای گفت و گو، سامان دهد. ضروری است 
دولت و نهادهای مردمی استراتژی فرهنگی مناسب را اتخاذ و 

آن را عملیاتی سازند.
وی تاکید کرد: فرهنگ دینی ما انباشته از ذخایر قابل اعتنای 
عدالت جویی، نوعدوستی و مداراست و آموزه های دینی دارای 
ظرفیت های گسترده خصلت های عدالت، عطوفت و مهرورزی 
است و باید سلوک رفتاری اصحاب و بزرگان دین در بطن روابط 
اجتماعی و تساهل و همدلی موجود در آرای عالمان دین برجسته 

شود. 
عبدالهی تصریح کرد: مساجد، تریبون های نماز جماعات و جمعه 
که رابطه مستمر و گسترده با انبوه مومنان دارند در این رابطه می 
توانند نقش بی بدیلی ایفا کنند. در اینجا نقش رسانه های جمعی 

سنگین و رسالت عالمان دین برجسته می شود.
در پایان باید گفت، خشونت و گسترش آن امروزه معضلی 
خطرناک برای جامعه است که هر روز بر دامنه آن افزوده می شود 
و نمودهای آن را می توان بین قشرها و طبقه های مختلف جامعه 
دید. حال با این شرایط اگر ما برنامه ای برای کنترل این روند 
نداشته باشیم ممکن است در آینده جامعه با معضلات بیشتری در 

این زمینه درگیر شود.
در این زمینه، نقش گروه های مرجع، همچنین رسانه ها و 
نهادهای آموزشی به عنوان کنشگران و ابزارهای زدودن فرهنگ 
اجتماع از خشونت اهمیتی فراوان دارد که باید مورد توجه بیشتر 

مسوولان قرار گیرد.

خشونت جلوه ای مذموم  ازرفتار بشری است 

هزار راه نرفته کنترل خشم و خشونت 

معاون مرکز حوادث و فوریت های پزشکی استان قم خبر داد

نجات جان مادر باردار در مسیر برفی کهک

معاون مرکز حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: شب گذشته وضعیت 
نامطلوب بیمار باردار به اورژانس 115 اعلام شد و در کمترین زمان ممکن آمبولانس در 

محل حاضر شد و پس از انجام نخستین اقدامات درمانی وی به بیمارستان منتقل شد.
مهدی فراهانی در با اشاره به بارش برف در محورهای کهک و فردو اظهار کرد: همزمان 
با بارش برف در کهک، فردو و مناطق اطراف آن ها، پایگاه اورژانس قم در کهک درحالت 

آماده باش بوده است.
وی افزود: در این پایگاه فعال در کهک، دو دستگاه آمبولانس و تعدادی نیروی اورژانس 
قرار دارند که وضعیت مکانی آن ها به گونه ای تعیین شده که بتوانند در صورت بروز حادثه 
در راه های منتهی به کهک، در کوتاه ترین زمان ممکن خود را به نقطه مورد نظر برسانند.

معاون مرکز حوادث و فوریت های پزشکی استان قم ادامه داد: علاوه بر آماده باش پایگاه 
اورژانس در کهک، از شب گذشته تعداد سه دستگاه آمبولانس دیگر و 6 نیروی اورژانس 
به همراه تجهیزات لازم نیز تا بامداد امروز به صورت آماده باش در محور کهک حضور 

داشتند و به صورت 24 ساعته به ارائه خدمت به هموطنان پرداختند.
فراهانی عنوان کرد: شب گذشته وضعیت نامطلوب بیمار باردار به اورژانس 115 اعلام 
شد و به سرعت در کمترین زمان ممکن  آمبولانس اورژانس 115 خود را به بالین این 

مادر باردار رساند.
وی با اشاره به اقدامات اورژانس 115 برای نجات جان این مادر باردار، گفت: پس از 
انجام اقدامات درمانی اولیه برای نجات جان این مادر باردار، وی برای تکمیل درمان به 

بیمارستان منتقل شد.
معاون مرکز حوادث و فوریت های پزشکی استان قم خاطرنشان کرد: از مردم درخواست 
می شود هنگام شنیدن صدای آژیر آمبولانس راه را برای عبور نیروهای امدادی باز کنند تا 

بتوان در کوتاه ترین زمان ممکن به مجروحان امداد رسانی کرد.

زنی که با همدستی همسرش با تاسیس شرکت " تسهیلاتی اقتصاد سهیل پارس" تحت 
پوشش تسهیلات بانکی با کارمزد کم اقدام به کلاهبرداری و جعل اسناد می کرد، توسط 

پلیس امنیت عمومی ناجا دستگیر شد. 
  به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، در پی ارسال نامه ای از سوی بانک مرکزی به 
پلیس امنیت ناجا، مبنی بر تبلیغات شرکت تسهیلاتی "اقتصاد سهیل پارس" و انتشار آگهی 
با عنوان " ارائه وام 50 الی 980 میلیون تومانی بدون هیچ گونه مجوز قانونی " در مناطق 
پیروزی، شهدا، رسالت، سعادت آباد، امیرآباد شمالی و...؛ ماموران این پلیس تحقیقات خود 
را برای شناسایی و دستگیری اعضای این شرکت آغاز کردند.  در بررسی های صورت گرفته 
از سوی پلیس مشخص شد این شرکت از سال 91 راه اندازی  شده و کلاهبرداران  با نشر 
آگهی در سطح شهر تهران تحت عنوان تسهیلات بانکی با کارمزد کم از قبیل وام کارگشایی، 
کارآفرینی، جانبازی و...، متقاضیان وام را جذب و برای قانونی جلوه دادن فعالیت شان با 
استفاده از اسناد مجعول و سربرگ سازمان های دولتی، وزارت تعاون و رفاه اجتماعی و 
اعزام به ظاهر نمایندگان بانک ها جهت ارزش گذاری املاک متقاضیان از آنان کلاهبرداری 
کرده و برای جلوگیری از شناسایی به صورت دوره ای محل فعالیت خود را تغییر می دادند.  
ماموران با انجام اقدامات فنی و اطلاعاتی موفق شدند محل فعالیت اعضای این شرکت را 
شناسایی کنند و پس از هماهنگی با مرجع قضائی، مدیرعامل این شرکت به نام "سمانه 
ملک محمدی بید هندی" و کارکنانش به پلیس امنیت احضار شدند.  مدیرعامل شرکت در 
بازجویی های پلیسی منکر هرگونه کلاهبرداری از شهروندان در قبال تسهیلات بانکی کم 
بهره شد اما کارمندان شرکت در این تحقیقات به جرم خود اعتراف کردند.  به دستور بازپرس 
شعبه دوم دادسرای عمومی و انقلاب ویژه رسیدگی به جرایم پولی بانکی ناحیه 36 تهران، 

مدیرعامل این شرکت و چهار نفر از اعضای آن دستگیر و در بازرسی از منزل و مخفیگاه 
متهمان، مدارک، مستتدات و ادوات جرم کشف شد.  این پرونده بیش از 200 شاکی دارد 
که از آنها به میزان یک تا 20 میلیون تومان کلاهبرداری شده است.  به دستور بازپرس این 
شعبه، تصاویر متهمان "سمانه ملک محمدی بید هندی" و همسرش به نام "مهدی خیری 
احمد آبادی" بدون پوشش در جراید منتشر می شود؛ لذا پلیس از  متقاضیان تسهیلات که 
توسط شرکت مزبور به نحوی از آنان کلاهبرداری شده خواست به مرجع قضائی مذکور واقع 

در خیابان فاطمی مراجعه کنند. 

کلاهبرداری با تسهیلات بانکی خود اشتغالی 

 رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی 
قم گفت: تلفات حادثه سقوط یک دستگاه آسانسور در 
شهرک ولایت قم با فوت یک تن دیگر در بیمارستان، 
به چهار تن افزایش یافت.  محمدرضا حسنی ، افزود: 
ساعت 12:40 روز جمعه  کارشناسان اورژانس 115 قم 
با تماس مردمی مبنی بر سقوط یک دستگاه آسانسور در 
ساختمانی مرتفع و نیمه کاره واقع در شهرک ولایت، به 
محل حادثه اعزام شدند.وی با اشاره به اعزام سه دستگاه 
آمبولانس به محل حادثه، اضافه کرد: در این حادثه چهار 

تن از هموطنان شامل سه آقا و یک خانم در سنین کمتر 
از 30 سال جان باختند.وی ادامه داد: شدت جراحت های 
وارده به افراد حاضر در آسانسور به حدی بود که یک تن از 
آن ها در دم فوت و یک تن نیز با وجود اقدام ها و تلاش 
کارشناسان اورژانس 115 در مسیر انتقال به بیمارستان 
فوت می کند.حسنی با اشاره به فوت 2 تن دیگر در 
بیمارستان، گفت: این افراد نیز پس از ساعتی بستری در 
بخش ویژه بیمارستان به علت شدت آسیب های متعدد به 

نواحی مختلف بدن جان خود را از دست دادند.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم :

سقوط آسانسور در قم چهار قربانی گرفت 






